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■  D ru gie  zw yczajn e p osied zen ie  Senatu
odbyło się 6 listopada br. W  porządku obrad: 
w yrażenie zgody na m ianow anie na stanow i
sko p ro fesora zw yczajnego prof.dr hab.inż. 
W ojciecha Cholew ę, uzupełnienie składu K o
m isji Senackiej ds. Kadry, inform acja o sta
nie realizacji m iejskiej sieci kom puterowej, in
form acja o w ykonaniu planu finansow ego za 
okres od 1.01.95 do 30.09.95, podjęcie uchw a
ły w  spraw ie zm iany w  zasadach gospodarki 
finansowej U czelni, podsum ow anie letniej se
sji egzam inacyjnej r.ak. 1994/95, zatw ierdze
nie regulam inu przyznaw ania odznaki „Zasłu
żonem u dla Politechniki Ś ląskiej”oraz spra
w y bieżące i w olne wnioski.

W  posiedzen iu  uczestn iczy ło  37 członków  
Senatu i 5 zaproszonych gości.

■  W niosek  R ady W ydziału M echaniczne
go Technologicznego o m ianow anie na sta
now isko profesora zw yczajnego prof. W oj
ciecha C H O L E W Ę  z K atedry Podstaw  K on
strukcji M aszyn zreferow ał JM  Rektor.

P rof. W. C ho lew a  (1.48, d o k to ra t - 1974, 
habilitacja  - 1983 r, stan. docenta  - 1986 r., 
stanow isko pro fesora  nadzw. - 1991 r., tytuł 
n a u k o w y  p r o fe s o r a  - 1 9 9 2 r .)  j e s t
p r a c o w n ik ie m  U cze ln i o d  1971 r. P ra cę  
rozpoczął w  Instytucie M echaniki i Podstaw  
K o n stru k c ji M aszyn  p o d  k ie ru n k iem  p ro f. 
J. D ietrycha . Za jm uje  się: w ykorzystan iem  
teorii zb io ró w  rozm ytych w  zagadn ien iach  
techniki, system am i doradczym i do analizy  
p ro b le m ó w  z  za kresu  p o d s ta w  ko n stru kc ji 
m aszyn, badaniam i w  dziedzinie zastosow ań  
te c h n ik  c y fro w y c h  do w y zn a c za n ia  ocen  
sy g n a łó w  w ib ro a k u s ty c zn y c h  o ra z  z a s to 
sow aniem  m etod  kom puterow ych w p o d sta 
w ach konstrukcji maszyn. Jego dorobek na
ukow y obejm uje: 7 m onografii, studiów  i roz
praw, 5 skryptów, 102 artykuły naukow e i re
fe r a ty  (w tym  11 opublikow anych za  granicą), 
53 patenty, licencje i w drożenia oraz recenzje  
p ra c  doktorskich  (5), habilitacyjnych (3) i do
robku naukow ego (3). B y ł prom otorem  2 za 
kończonych  p rzew o d ó w  doktorskich  (jeden  
z  w yróżnieniem ), aktualnie - p row adzi 3 p rze 
w o d y  d o k to rsk ie . P ro w a d z ił  w y k ła d y  na  
7 uczeln iach zagranicznych (Niemcy, N orw e

gia, Włochy). P ełni szereg funkcji, w  tym  m. in .: 
D ziekana Wydziału, Przew odniczącego U czel
nianej K om isji Wyborczej i K ierow nika  K a te 
d ry  P o d s ta w  K o n s tr u k c j i  M a s z y n . J e s t  
członkiem  Sekcji K om itetów  N aukow ych  PAN, 
k ilku  to w a rzystw  n a u ko w ych  w  k ra ju  i za  
granicą. B y ł członkiem  - za łożyc ie lem  P o l
skiego Towarzystwa D iagnostyki Technicznej, 
w którym  p e łn i fu n kc ję  w iceprezesa Z arządu  
G łównego (1991-94). K ilkakro tn ie  p rzeb yw a ł 
n a  s ty p e n d ia c h  b a d a w c zy c h  z n a c z ą c y c h  
fu n d a c ji zagranicznych.

W  d y s k u s ji  w n io s e k  p o p a r ł  p ro f . 
L. D O B R Z A Ń S K I, s tw ie rd z a ją c  m .in ., że 
K an d y d a t je s t  a u to ry te te m  n au k o w y m  na 
W ydziale, w  kraju i za granicą. Jako prekursor 
w ie lu  ro zw iązań  te ch n iczn y ch  je s t  tw ó rc ą  
szk o ły  n au k o w ej w  z a k re s ie  d ia g n o s ty k i 
te c h n ic z n e j  i z a s to s o w a ń  te c h n ik  k o m 
puterow ych w  podstaw ach  konstrukcji m a
szyn. W  im ieniu Senackiej K om isji ds. K adry 
w niosek poparł prof. F. K R A SU C K I.

Senat w  głosow aniu  tajnym  zaop in iow ał je d 
nom yślnie w niosek pozytyw nie.

■  W  zw iązku z przejściem  na em eryturę  
profesorów  J. Z abłockiego i S. W ęgrzyna,
członków  Senatu i Senackiej K om isji ds. K a
dry, JM  R ektor zaproponow ał uzupełn ien ie  
składu tej kom isji o dw ie osoby. Zgodę na kan
dydow anie w yrazili profesorow ie A. Z ięb ik  
i J. Suw iński. W  g ło so w an iu  ta jn y m  S enat 
w ybrał w iększością  g łosów  obu kandydatów  
w  skład Senackiej K om isji ds. Kadry.

■  Inform acje o stanie rea lizacji m iejskiej 
sieci kom puterow ej przedstaw ił, zaproszony 
na posiedzenie, D yrektor C entrum  K om pute
row ego Pol. Śl. m gr inż. G rzegorz D Y M EK . 
Szczegółow e dane w  tym  zakresie  cz łonko
w ie Senatu otrzym ali w  przed łożonym  na p i
śm ie „Spraw ozdaniu  z działa lności C entrum  
K om p u tero w eg o  Pol. Ś l., w  o k re s ie  1.01- 
3 .10 .95” (om ów ien ie  sp raw o zd an ia  zam ie
szczono w  innym  m iejscu). W  dyskusji nad 
dzia ła lnością  C entrum  K om puterow ego w y
p o w ia d a li  s ię : p ro f . J. B E N D K O W S K I, 
p ro f. R. G E S S IN G , p ro f . J. C H O J C A n ’ 
prof. A. ZASTAW NY, prof. L. D O B R Z A Ń 
SKI. Do uw ag zgłaszanych pod adresem  C en
tru m  K o m p u te ro w e g o  u s to s u n k o w a ł s ię  
m gr G. D Y M EK .



Dyskutanci poruszyli sprawy dotyczące m.in.:

- obniżenia kosztów  inwestycji poprzez pozy
skanie dodatkow ych użytkow ników  sieci,

- estetyki strony graficznej serw eru (jest to 
w izytów ka naszej Uczelni, a zdaniem nie
których dyskutantów, odbiega poziomem od 
innych uczelni polskich),

- w łaśc iw ego  w ykorzystan ia  kom puterów  
w Uczelni,

- koordynacji przedsięw zięć inwestycyjnych 
w  zakresie optym alizacji konfigracji syste
mu (sugerowano powołanie odpowiedniego 
zespołu dla realizacji tego celu),

- naw iązania kontaktów  z dostawcami opro
gram ow ania w  celu centralizacji zakupów 
(przy centralnym  zakupie ceny są  niższe,

- określen ia  celu  działalności kom ercyjnej 
Centrum (czy m a to być działalność, za którą 
pobiera się zapłatę, czy też działalność, która 
m a przynosić zysk?).

■  W  kolejnym  punkcie Prorektor ds. Nau
ki prof. W ł. SIKORA przedstawił inform a
cję o realizacji planu finansowego Uczelni
za okres od 1 stycznia do 30 września br.
W  zw iązku z uzyskaniem  dodatkowego lim i
tu osobowego funduszu płac w  wysokości 596 
tys.zł. i dodatkowej dotacji w  wysokości 1.544 
tys.zł. plan finansowy działalności dydaktycz
nej został skorygowany po stronie przycho
dów  jak  i kosztów.

Skorygow any plan przychodów  za okres
9 -c iu  m ie s ię c y  br. z o s ta ł z re a liz o w a n y  
w  78,3% , w  tym dotacja z M EN w 79,2%  
(tj. 2 .178  ty s .z ł. w ięcej n iż  9/12 rocznej 
dotacji), dofinansow anie celowe z M EN - 
tylko 28,9%  (dofinansow anie im portu cza
sopism  na 1996 r. zostało  ju ż  przekazane 
w  kw ocie 341 tys. zł. ale zwiększy ono do
chody w IV kw. i tylko do wysokości ponie
sionych w 1995 r. kosztów  importu), a do
chody własne 70,8%  (w tym: opłaty za zajęcia 
dydaktyczne 85,7%).

K oszt w łasny działalności dydaktycznej za
9 m iesięcy  br. kształtu je  się na poziom ie 
75,6%  planu  rocznego  (skorygow anego o 
dodatkow ą dotację), a więc sytuacja uległa 
poprawie. W iąże się to przede wszystkim  ze 
zm niejszonymi wydatkami w okresie wakacji. 
Realizacja kosztów  w ydziałów kształtuje się 
na poziomie 77,1 % planowanej kwoty na 1995 
r. czyli około 785 tys. zł. powyżej 75% kwoty 
planowanej w  skali roku.

Do końca w rześnia br. wydziały sfinansow ały 
w y n a g ro d z e n ia  o so b o w e  w  d z ia ła ln o śc i 
badaw czej tylko w  43,9%  w  stosunku do 
założeń planow anych. W ykorzystanie oso
b o w eg o  fu n d u sz u  p łac  w d z ia ła ln o ś c i  
dydaktycznej w ydziałów za 9 m iesięcy kształ
tuje się na poziomie 73,3%  planu rocznego. 
Dochody w ydziałów  zostały zrealizow ane na 
p o z io m ie  8 2 ,4 %  w  s to s u n k u  do 
skorygowanych planów  w październiku, a w 
stosunku do planów z czerw ca br. - 83,9%.

Jednostki m iędzywydziałowe i ogólnoucze
lniane zrealizowały plan kosztów na poziomie 
73,54% planu rocznego.

W ykonanie k o sz tó w  o g ó ln o u cze ln ian y ch  
kształtuje się na poziom ie 72,1%  planu.

K oszty  rem on tów  budynków  z fu n d u szu  
centralnego wyniosły 979.640 zł., tj. 139,9% 
planowanej kwoty na rok 1995.

R ea lizac ja  p lan u  p rzy ch o d ó w  i k o sz tó w  
d zia ła ln ości badaw czej k sz ta łtu je  się na 
poziomie 50%, w tym: działalność statutow a
- 47% , b ad an ia  w łasn e  - 36% , p ro jek ty  
b ad aw cze  - 65% , sp rzed aż  p rac  i u s łu g  
badawczych umownych - 54%.

Przychody Zakładu Graficznego zrealizowane 
zostały w  wysokości 86,8% planu rocznego 
a koszt własny wyniósł 86,9%.

D otacja  budżetow a na fu n d u sz  p om ocy  
m aterialnej dla studentów  zrealizow ana 
została tylko w  68,2% , a koszty w  82,6%. 
Stypendia studenckie k sz ta łtu ją  się na po
ziomie 68,6%  planowanej kwoty na 1995 r., 
a koszty dom ów i stołów ek studenckich na 
p oziom ie  114,2%  (p lan  k o sz tó w  dom ów  
s tu d e n c k ic h  z o s ta ł ze w z g lę d u  n a  b rak  
środków znacznie zaniżony). K oszty dom ów 
i stołówek za 9 m iesięcy br. w  stosunku do 
w ykonania 1994 r. - mimo regulacji płac w  br.
- stanow iąjedynie 80%.

W  swoim wystąpieniu Prorektor stw ierdził, iż 
bardzo dobrze się stało, że wprow adzono sa
m odzielność finansow ą wydziałów, bowiem  
łatwiej jest gospodarować w  mniejszej skali, 
niż w  skali całej Uczelni, czego dow odem  jest 
fakt, że po 9 m iesiącach tego roku nie ma 
zw ięk szen ia  zag ro żen ia  fin an so w eg o  d la  
Uczelni. Pozwoli to zakończyć bieżący rok 
budżetowy z założonym  deficytem  w  w yso
kości 5%. Tylko dwa W ydziały (RAr, RB) 
znajdują się w  złej sytuacji finansowej, a po
wodem tego - zdaniem  Prorektora - je s t fakt,
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w ystarczające  kw oty na działalność dydak
ty czn ą  i BK. Prorek tor przypom niał rów nież, 
że podw yżki p łac zostały sfinansow ane przez 
M E N  w  w ysokości 95,2%  potrzeb.

N a  z a k o ń c z e n ie  P ro re k to r  p o in fo rm o w a ł 
o sankcjach, p rzygotow anych  d la  jednostek  
U czeln i za  zw iększenie deficytu. M a ją to  być: 
w s tr z y m a n ie  w y p ła t  z  b e z o s o b o w e g o  
fu n d u sz u  p łac  z B K  i BW , w strz y m a n ie  
w y ja z d ó w  n a  k o n fe re n c je  n a u k o w e  i 
w s tr z y m a n ie  z a k u p ó w  a p a ra tu ry . 
P rzek roczen ie  deficy tu  będzie m usiało  być 
po kry te  z d o tac ji dydak tycznej i funduszu  
in w e s ty c y jn e g o  z n a s tę p n e g o  ro k u  
budżetow ego.

In fo rm ac ję  o sy tuacji finansow ej U czeln i 
uzupełn ił następnie D yrektor W. W Y D RY - 
CH IEW IC Z, który na w stępie stw ierdził, iż 
uzyskanie dodatkow ej dotacji z M EN  w  w y
sokości 1.544 tys. zł. przyczyniło się w  zasa
dniczy sposób do uniknięcia pow ażniejszych 
trudności w  U czelni w  bieżącym  roku budże
tow ym . D yrek to r p rzypom niał rów nież, że 
w  okresie ostatnich 4 lat zm niejszono stan za
trudnienia w  grupie pracow ników  adm inistra
cyjno-technicznych o ok. 500 osób. Przynio
sło to określone korzyści finansow e i w płynę
ło na popraw ę sytuacji w  grupie nauczycieli 
akadem ickich, w  której z kolei zatrudnienie 
nie w zrosło proporcjonalnie do w zrostu licz
by studentów . Przedsięw zięcia inw estycyjne 
(głów nie obiekty sportow e) w  dużym  stopniu 
realizow ane są  ze środków centralnych. N a rok 
1996 je s t zapew nione finansow anie prac w y
kończeniow ych w  nowej Hali Sportow ej, na
tom iast z pieniędzy uzyskanych ze sprzedaży 
dom u studenckiego w  K atow icach, podjęto 
działania inw estycyjne dla rozw oju bazy spo
rtow ej w  tym  m ieście na kw otę ok. 200 tys. zł. 
Dzięki staraniom  Kierow nictw a Uczelni wpro
w adzono rów nież do planu centralnego na rok 
1996 budow ę hali technologicznej dla Wydz. 
M echanicznego Technologicznego.

Spraw y finansow e - ja k  zw ykle - stały się te 
m atem  w ielce  „dyskusjogennym ” . W ypow ia
dali się: dr inż. A. SO B A Ń SK I, dr inż. B. PA- 
L U C H IE W IC Z , m g r L. P IO T R O W S K A , 
prof. W. CH O LEW A , prof. J. B E N D K O W - 
SKI, prof. A. ZASTAW NY, prof. J. C H O J- 
C A N  oraz członkow ie K ierow nictw a U czel
ni.

W  trosce o przyszłość U czelni zgłoszono m.in. 
w n io sek , aby  U c ze ln ia  z a ję ła  s tan o w isk o  
w  stosunku do polityki M EN  w  spraw ie do ta
cji na  w prow adzone podw yżki płac. M edia  
inform ow ały bow iem , że nauczyciele  akade
m iccy uzyskali w ysokąpodw yżkę płac całko
w icie sfinansow aną przez budżet.

W  piśm ie M EN  podana by ła  natom iast w y
sokość kosztów  pośrednich  zw iązanych  z ko
n iecznością  w prow adzenia podw yżki, a  zatem  
w y s tę p u je  ró ż n ic a  w  p o ró w n a n iu  z  r z e 
czywistym i kosztam i w  w ysokości 10%. Efekt 
jes t taki, że na ostatnie podw yżki płac Uczelnia 
o trzym ała środki w  w ysokości 95,2%  w  sto
sunku do potrzeb. D yskutanci pytali o w pływ  
IV  kw artału na realizację p lanu  finansow ego 
w  roku 1995 (przew idyw ane w ykonanie planu 
będzie m ożna określić po realizacji dochodów  
październikow ych). Padały  rów nież  pytania 
(i o d p o w ie d z i  ze  s t ro n y  K ie ro w n ic tw a  
U czelni) dotyczące zapow iadanych sankcji za 
p rz e k ro c z e n ie  l im itu  b u d ż e to w e g o  n a  
w ydziałach.

■  N astępnie Senat p rzyjął (jednom yśln ie) 
uchw ałę w prow adzającą zm iany w  „Z asa
dach gospodarki finansow ej U czeln i” . Treść 
tej uchw ały je s t następująca:

Uchwała Senatu Politechniki Śląskiej
z  dnia 6 listopada 1995 roku

1 W prowadza się następujące zm ia n y  w  Z a
sadach G ospodarki F inansow ej Pol. S I.:
1. Ust. 3 §  7 ww. Z a sa d  o tr zy m u je  z  dn. 

1 stycznia  1996 r. następujące brzm ienie: 
3. Do dyspozycji je d n o s te k  wym. w  ust. 1 
i ust. 2 przekazyw ane są  rów nież uzyskiw a
ne p r ze z  te je d n o s tk i p rzy c h o d y  w łasne, 
o których m ow a w  §  5 u s t.l  pkt.1 -5 , p rzy  
czym  p rzych o d y  z  op ła t za  za jęc ia  dydak
tyczne p rzekazyw ane  są  w  w ysokości usta
lonej corocznie p rze z  Senat.

2. Ust. 7 w  §  7 o trzym uje następu jące brzm ie
nie:
7. Przekroczenie środków  fin a n so w ych  na  
działalność dydaktyczną  obciąży  fu n d u sz  
inw estycyjny oraz do tację  na tę d zia ła l
ność danej je d n o s tk i p o d sta w o w ej i o gó l
nouczeln ianej w  roku następnym .

II. W 1996 r. jed n o stko m  p rzeka za n e  zostaną  
kw oty rów ne 90%  uzyskanych przych o d ó w  
z  tyt. odpłatności za  za jęc ia  dydaktyczne



na studiach dziennych, wieczorowych i za 
ocznych. Pozostała kwota stanowić będzie 
rezerwę Rektora.

■  Prorektor ds. Dydaktyki prof. B. PO CH O 
PIEŃ om ów ił w yniki letniej sesji egzam ina
cyjnej na studiach dziennych i w ieczorowych 
w r.ak. 1994/95. Informacje na ten temat, opra
cow ane na podstawie sprawozdania Prorek
tora, zam ieszczam y w rubryce D Y D A K TY 
KA.

■  JM  Rektor, referując sprawę regulam i
nu przyznaw ania odznaki „Zasłużonem u  
dla Politechniki Śląskiej”, poinform ował na 
w stęp ie , że po 5 latach postanow iono (na 
w niosek Zw iązków  Zawodowych i wielu pra
c o w n ik ó w  w y d z ia łó w ) p rzy w ró c ić  p rzy 
znawanie tej odznaki. Opracowany przez K ie
row nictw o Uczelni regulam in, przedyskuto
wany na posiedzeniu Komisji ds. Odznaczeń, 
został zaakceptowany przez Związki Zawodo
we. N ow ością, w  stosunku do obow iązujące
go w  latach poprzednich regulaminu, jest to, 
że wnioski nie będą opiniowane przez Senat.

W  d y s k u s ji  (p ro f . J. S U W IŃ S K I, 
prof. J. BEbfDKOW SKI, mgr W. W YDRY- 
C H IE W IC Z , p ro f. L. D O B R Z A Ń S K I, 
dr B. PALUCHIEW ICZ, prof. J. CHOJCAN, 
p ro f. F. K R A S U C K I i p ro f. J. K A Ź - 
M IERCZA K ) skoncentrowano się głównie na 
tym , aby w ręczanie odznaki nie przybrało 
charakteru masowego.

W  p rzy ję ty m  p rzez  S enat „R eg u lam in ie  
p rz y z n a w a n ia  odzn ak i Z as łu żo n em u  d la  
P o litech n ik i Ś ląsk ie j” czytam y m .in ., że: 
„Prawo występowania do Rektora z  wnios
k iem  o p r z y z n a n ie  o d zn a k i p r z y s łu g u je  
dzieka n o m  w ydziałów , k ierow nikom  i d y 
re k to ro m  je d n o s te k  o rg a n iza c y jn y c h  
m iędzw ydzia łow ych  i pozaw ydzia łow ych  - 
w s to s u n k u  do w szy s tk ic h  p ra c o w n ik ó w  
zatrudnionych w  danych jednostkach, dyrek
torow i adm inistracyjnem u - w stosunku do 
w s z y s tk ic h  p o z o s ta ły c h  p r a c o w n ik ó w  
inżynieryjno-technicznych, administracyjno- 
ekonomicznych i pracow ników  obsługi. Prawo 
do w n io sk o w a n ia  o p r z y z n a n ie  o d zn a k i  
p r z y s łu g u je  ró w n ie ż  o rg a n iza c jo m  
zw iązkowym

O dznaki b ęd ą  przyznaw ane przez R ektora 
z okazji inauguracji roku akademickiego lub 
św ięta Politechniki.

■  W  sprawach bieżących i wolnych w nio
skach w ypowiadali się kolejno:

JM  REK TO R poinform ował o term inie wrę
czenia nominacji profesorskich dla 3 pracow 
ników Uczelni (p. TYTUŁ NAUKOW Y...).

Mgr W. W YDRYCHIEW ICZ poinform ow ał 
o realizacji podwyżek płac od 1 grudnia (wraz 
z wyrównaniem  od 1 października).

Dr W. PILLICH, informując o spotkaniu Re
gionalnej Sekcji Nauki NSZZ „Solidarność” 
z przedstawicielam i M EN i KBN, powiedział 
m.in., że w 1996 roku nakłady na naukę wzro- 
sn ąo  28% a na edukację o 23,2%. Nadal je d 
nak nakłady na naukę są  zbyt niskie i w yno
szą  0,5% PKB (USA, Szwecja, Japonia - 3%, 
większość krajów rozwiniętych - 2%). Roz
ważana je s t propozycja, aby kategoryzację 
wydziałów prowadzić co 2 lata (obecnie co 
roku). KBN - wg przekazanej inform acji - ma 
przejąć od nowego roku finansowanie projek
tów  badawczych zw iązanych z obronnością.

Prof. B. DRZĘŹLA zaprosił na uroczystości 
„Barbórkowe” na Wydział Górnictwa i Geo
logii (p. BARBÓRKA’95).

NOWI CZŁONKOWIE 
SENATU

W związku z przejściem  na em eryturę dwóch 
profesorów, przedstawicieli profesorów  i dok
torów  habilitowanych w  Senacie, od począt
ku bieżącego roku akadem ickiego nowym i 
członkami Senatu są:

• prof. dr h ab .in ż . R yszard  G E SSIN G
z W ydziału Automatyki, Elektroniki i Infor
matyki (w  m iejsce prof. dra inż. Stefana 
W ĘGRZYNA) oraz

• prof.dr hab.inż. W ojciech Z IE L IŃ SK I
z W y d z ia łu  C h e m ic z n e g o  (w  m ie jsc e  
prof.dra hab.inż. Józefa ZABŁOCKIEGO).

Ponadto od 1 w rześnia br., po utw orzeniu  
W ydziału Organizacji i Zarządzania, członka
mi Senatu reprezentującym i ten W ydział są;

• prof.dr hab.inż. Józef BEN D K O W SK I,
D ziekan (poprzednio był członkiem  Senatu 
jako przedstaw iciel profesorów  i doktorów
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hab ilitow anych  zW ydz. Inżynierii M ateria
łow ej, M etalurgii, Transportu i Zarządzania),

• d r  h a b .in ż . J a n  K A Ź M IE R C Z A K
p ro f .P o l.Ś l., p rz e d s ta w ic ie l p ro fe so ró w  
i doktorów  habilitow anych,

• dr inż. K rzyszytof PA LU C H A , przedsta
w iciel pozostałych nauczycieli akadem ic
kich.

N ow ym  przedstaw icielem  profesorów  i dok
to rów  habilitow anych zW ydz. Inż.M at., M et. 
i Transp. (w  m iejsce prof. J. B endkow skiego) 
je s t

• prof.dr hab.inż. Jerzy D ZIU BIŃ SK I.

■  15 listopada odbyły się uroczystości zw ią
zane z jub ileuszem  50-lecia Politechniki W ro
cław skiej, w  których uczestniczyli rektorzy 
w ielu  uczelni w yższych w  kraju i za granicą. 
N a sz ą  U czeln ię  rep rezen to w ał JM  R ek tor 
prof. W. Winkler.

■  27 listopada obradow ało K olegium  R ek
torskie. O m aw iano spraw y bieżące U czelni i 
program  trzeciego zw yczajnego posiedzenia 
Senatu.

■  30 listopada odbyła się w  W arszawie nara
da rek torów  szkół w yższych z udziałem  M i
nistra Edukacji N arodow ej i Przew odniczące
go K B N . G łów nym  tem atem  były aktualne 
problem y szkolnictw a w yższego w  kraju, w 
tym  zasady fiansow ania szkolnictw a w yższe
go. Strona rządow a stw ierdziła, że jednostko
we koszty kształcenia są  nadal zbyt wysokie. 
B yła m .in. sugestia, aby kształcenie na czte
rech  p ie rw szych  sem estrach  odbyw ało  się 
w spólnie d la w szystkich kierunków  studiów  
prow adzonych w  danej uczelni. S tw ierdzono 
ponadto, że specjalności s ą  za w ąskie i je s t 
ich za dużo. Do końca m arca 1996 r. - ja k  za
pew niano  - m a być przygotow any program  
rozw oju  szkolnictw a w yższego na najbliższe
10-lecie. Przew idziano w  n im  m .in. 3-w arian- 
tow ąpropozycję  dotyczącą odpłatności za stu
dia (odpłatność częściow a, odpłatność pełna, 
rządow e zam ów ienia edukacyjne). K rytycznie 
oceniono stan  liczebnego w zrostu  kadry nau

kowej o najw yższych kw alifikacjach, tj. p ro 
fesorów  tytularnych.
W  naradzie uczestniczył P rorek tor ds. N auki 
prof. W  . Sikora.

TYTUŁ NAUKOWY,
STO PNIE I STANOW ISKA

■  Tytuł profesora

8 listopada br. z  rąk  P rezydenta  R P otrzym ali 
nom inacje:

• prof.dr hab.inż. L eszek  D O B R Z A Ń SK I
(RM T)

• prof.dr hab.inż. Jan K O SM O L  (R M T)

• prof.dr hab.inż. E ugen iusz ŚW IT O Ń SK I
(RM T)

■  Stanow isko profesora zw yczajnego

Z dniem  1 lis topada  br. M in is te r E dukacji 
Narodow ej pow ołał na  stanow isko profesora 
zw yczajnego
prof.dr hab.inż. Tadeusza G L IN K Ę  (RE)

■  H abilitacje

Stopień naukow y doktora habilitow anego uzy
skał

• dr inż. Andrzej M ITAS (1.36, K atedra  Pod
staw  Procesów  M etalurgicznych) w  zakre
sie elektroniki ze specjalności elek tron ika 
cy frow a; nad an ie  s to p n ia  - U n iw e rsy te t 
Techniczny w  Ilm enau (N iem cy) - 11.07.95.

■  D oktoraty

Stopień naukow y doktora uzyskali:

• m gr inż. D ariusz K A N IA  (1.30) z Insty tu
tu  Elektroniki; tem at pracy doktorskiej - „Ta
b lico w e  m eto d y  d ek o m p o zy c ji u k ład ó w  
kom binacyjnych. R ealizacja  tych układów  
na w ybranych strukturach P L D ” , p rom otor 
- dr hab.inż. E dw ard H R Y N K IE W IC Z  prof. 
Pol. Śl„ R A u -2 4 .10.95 r.

• m gr inż. B arbara K U C H A R S K A  (1.36) 
z W SI Opole; tem at pracy - „Param etry em i
sji akustycznej em itow anej p rzez w yłado
w ania n iezupełne” , p rom otor - dr hab.inż. 
Jerzy SK U B IS, R E -7 .1 1 .9 5  r.



m gr inż. Jacek PAW LICKA (1.34) z K ate
dry M echaniki i Technologii Przeróbki Pla
stycznej; tem at pracy - „W pływ obróbki pla
stycznej i cieplno-chem icznej na wybrane 
w łasności odkuw ek m ateria łów  porow a
tych”, prom otor - prof.dr hab.inż. Franciszek 
GRO SM A N , RM  - 14.11.95 r.

m gr inż. M agdalena NOW AK (1.35) z K a
tedry H istorii A rchitektury i Urbanistyki; te
m at pracy - „Percepcja ładu i chaosu w prze
strzeni m iasta” , prom otor - dr hab.inż.arch. 
A ndrzej N IE Z A B IT O W SK I prof.Pol.Ś l., 
R A r-  15.11.95 r.

Gratulacje

D Y D A K T Y K A
■  Podsum ow anie roku akadem ickiego  
1994/95

•  Studia dzienne - 1 rok

1. Średnia sprawność studiowania: 57,5%

2. K ierunki studiów  o najwyższej sprawno
ści:

- Inform atyka - 96,4%

- Inżynieria M ateriałow a - 94,6%

- Zarządzanie i M arketing - 91,5%

3. K ierunki studiów  o najniższej sprawności:

- Fizyka Techniczna - 22,9%

- Technologia Chem iczna - 33,3%

- Elektrotechnika (mgr) - 34,6%

•  Studia dzienne -  lata I  - I V

1. Zaliczyło całkowicie sem estr letni: 62,3%

2. Kierunki o najwyższym wskaźniku zalicze
nia:

- M atem atyka (inż.) - 96%

- Zarządzanie i M arketing - 94,6%

- Inform atyka - 91,3%

3. K ierunki o najniższym  w skaźniku zalicze
nia:

- Inżynieria M ateriałow a (inż.) - 21,7%

- G órnictwo i G eologia - 30,6%

- A rchitektura i U rbanistyka - 36,6%

- Budownictwo - 36,6%

4. W pisanych warunkowo: 24,9%

5. Kierunki o najwyższym wskaźniku w pisów 
warunkowych:

- Inżynieria M ateriałow a (inż.) 78,3%

- A rchitektura i Urbanistyka - 57,9%

- Górnictwo i Geologia - 54,3%

6. Skreśleni: 4,0%

7. Kierunki studiów  o najwyższym  w skaźni
ku skreśleń:

- Technologia Chem iczna - 9,6%

- Górnictwo i Geologia - 8,6%

- Autom atyka i Robotyka (RM T) - 6,4%

8. Kierunki studiów o najniższym  w skaźni
ku skreśleń:

- Elektrotechnika (inż.) - 0,7%

- Zarządzanie i M arketing (inż.) - 0,8%

- Informatyka - 1,2%

• Studia w ieczorow e - 1 rok

1. Średnia sprawność studiowania: 54,0%

2. Kierunki studiów o najwyższej spraw no
ści:

- Zarządzanie i M arketing - 86,2%

- Elektronika i Telekom unikacja - 74,2%

- Inżynieria i Ochrona Środ. - 72,7%

3. Kierunki studiów o najniższej sprawności:

- M echanika i B udow a M aszyn (RIE) - 
27,7%

- Transport - 27,7%

- M etalurgia - 35,0%

• Studia  w ieczorow e - la ta  I  - I V

1. Zaliczyło całkowicie sem estr letni: 53,9%

2. Kierunki o najwyższym wskaźniku zalicze
nia:

- Elektronika i Telekom unikacja - 67,5%

- Górnictwo i G eologia (Rybnik) - 65,8%

- Zarządzanie i M arketing - 64,0%

3. K ierunki o najniższym  w skaźniku zalicze
nia:
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28,3%
- Inżynieria i O chrona Środ. - 34,3%

- G ó rn ic tw o  i G eo lo g ia  (G liw ice) - 
40,0%

4. W pisanych w arunkow o: 28,1%

5. K ierunki o najwyższym  w skaźniku w pi
sów  w arunkow ych:

- M echanika i B udow a M aszyn (RIE) - 
58,7%

- Inżynieria i O chrona środ. - 55,7%

- G órn ic tw o  i G eo log ia  (G liw ice) - 
44,6%

6. Skreśleni: 11,0%

7. K ie ru n k i o n a jw y ższy m  w sk aźn ik u  
skreśleń:

- T ransport - 35,7%

- Zarządzanie i M arketing - 13,8%

- M echanika i B udow a M aszyn (RIE) - 
13,0%

8. K ierunki o najniższym  w skaźniku skre
śleń:

- Górnictw o i Geologia (Rybnik) - 4,9%

- Inżynieria i O chrona Środ. - 6,0%

- E lektrotechnika - 6,3%

■  Studia podyplom ow e

•  Systemy informacji przestrzennej

W ydział A utom atyki, E lektroniki i Inform a
tyki w raz z U niw ersytetem  Śląskim , A kade
m ią  E konom iczną w  K atow icach i U rządem  
W ojewódzkim uruchom ił w  tym semestrze stu
d ia  pod y p lo m o w e n t.” System y In fo rm acji 
P rzestrzennej” .

•  Amerykańsko-Polskie Studia Podyplo
mowe

W  dniu 8 listopada 1995 r. w  auli W ydziału 
Inżynierii M ateriałow ej, M etalurgii i T rans
p o rtu  P o litech n ik i Ś ląsk iej w  K ato w icach  
o d b y ła  się  u ro czy sta  in au g u rac ja  II cyk lu  
A m erykańsko-Polsk ich  S tudiów  Podyplom o
w ych z zakresu  przyjaznej d la środow iska re
strukturyzacji przem ysłu m etali nieżelaznych, 
po łączona z w ręczeniem  dyplom ów  dla ucze
stn ików  I cyklu  szkolenia: dyrektorów  i kadry 
k ierow niczej hut żelaza i stali. W  uroczysto
ści w ziął udział W ojew oda K atow icki Euge

niusz CISZAK. Stronę am erykańską reprezen
tow ali: konsul U SA  w  K rakow ie John M atell 
oraz dyrektor B iura U S A ID  w  W arszaw ie 
p. Susanne OLDS.

I cykl A m erykańsko-P o lsk ich  S tud iów  P o 
dyplom ow ych ukończyły 34 osoby, które z rąk 
D yrektora Program u ET P pro fesora  U niw er
sytetu M innesota Zbigniew a B O C H N IA R ZA , 
P rorek to ra  P o litechn ik i Ś ląskiej B o lesław a 
P O C H O P IE N IA  o raz  D z iek an a  W y d zia łu  
Inżynierii M ateriałow ej, M etalurgii i T rans
portu  prof. R em igiusza SO SN O W SK IE G O  
o trzym ały  dyplom y sygnow ane p rzez  obie 
uczelnie. K rótkie om ów ienia w szystk ich  prac 
dyplom owych ukazały się w  październikow ym  
num erze specjalnym  m iesięcznika „H utnik  - 
W iad o m o śc i H u tn ic z e ” , p o św ię c o n y m  w  
c a ło śc i p ie rw sz e j e d y c ji A m e ry k a ń s k o -  
P o lsk ich  S tud iów  P odyp lom ow ych . W arto 
podkreślić  w ysoki poziom  w szystk ich  prac 
dyplom ow ych. D w ie prace zostały  obronione 
z w yróżnieniem . Ich autoram i byli: m gr inż. 
E w a B A G IŃ SK A  z H uty  „M ałap an ew ” w 
O zim ku oraz m gr inż. K rzy sz to f JU SZ C Z A K  
z H uty „Pokój” w  R udzie Śląskiej.

M iłym  akcentem  uroczystości było w ręczenie 
m e d a li  5 0 - le c ia  P o l i te c h n ik i  Ś lą s k ie j  
p rz e d s ta w ic ie lo m  s tro n y  a m e ry k a ń sk ie j . 
O trzym ali je : in ic ja to r p o w o łan ia  S tud iów  
P o d y p lo m o w y c h  p ro f . Z . B O C H N IA R Z  
i konsul U SA  w  K rakow ie J. M A TELL.

W  części sem inaryjnej spo tkania  w ygłoszono 
trzy referaty. R eferat nt. „R ola polityki nau
kowej i technologicznej w  postęp ie  ekono
m icznym ”, opracow any przez D ziekana H u
bert H. H um phrey Institu te o f  Public A ffairs 
U niversity  o f  M inneso ta  Prof. G. E dw arda  
Schuha, w ygłosił w  jeg o  zastęp stw ie  prof. 
Z. BO C H N IA R Z. K olejny referat pt. "E kono
m iczne aspek ty  restru k tu ry zacji p rzem ysłu  
ciężkiego” przedstaw ił prof. S tanley K A B A 
ŁA  (U niversity  o f  P ittsburgh) i jak o  ostatni 
zabrał głos ponow nie prof. Z. B O C H N IA R Z  
prezentując pracę pod ty tu łem  „K ształcen ie 
kadry kierow niczej w  krajach przechodzących 
do gospodarki rynkow ej” .

Ju ż  p o d c z a s  o b ro n y  p ra c  d y p lo m o w y c h  
w  czerw cu br. uczestnicy studiów  podyplom o
w ych postanow ili pow ołać K lub  A bsolw enta. 
N a pierw szym  spo tkaniu  tego K lubu , które 
odbyło się bezpośrednio po zakończen iu  sesji 
p lenarnej, w ybrano radę K lubu  pow ierzając 
funkcję przew odniczącego m gr inż. K rzyszto



fowi JU SZCZA K O W I. Gościem  K lubu był 
prof. Franciszek GROSM AN z Politechniki 
Ś ląsk iej, pełnom ocnik  M inistra  Przem yślu 
i Handlu ds. Restrukturyzacji Hutnictwa, który 
wygłosił odczyt pt. "Restrukturyzacja przemy
słu stalow ego - stan obecny i perspektyw y” .

W ygłoszone referaty zostaną opublikow ane 
w  skrypcie w ydanym  nakładem  Studium  Po
dyplom owego

KONFERENCJE NAUKOWE 
I SEMINARIA

■  O dlew nictw o’95

W dniach 5 ,6  i 7 listopada odbyła się M iędzy
narodow a K onferencja  „O d lew nic tw o’95” 
zorganizow ana przez K atedrę Odlewnictwa 
P o litech n ik i Ś ląskiej z udzia łem  Z arządu  
Głów nego Stow arzyszenia Technicznego Od
lew ników  Polskich, K atowickiego Oddziału 
PAN i Exbudu K ielce S.A. w  Kielcach. K on
fe re n c ja  o d b y ła  się  w  C en tru m  B isn esu  
„Exbud S.A.” w  K ielcach z udziałem  ponad 
200 osób reprezentujących w szystkie uczel
nie krajow e oraz przem ysł krajowy i zagra
n iczny  (N iem cy, C zechy, R osja, U kraina, 
Francja). Konferencja, wraz z M iędzynarodo
wym i Targami „M etal’95” oraz okolicznościo
wym Seminarium dotyczącym restrukturyzacji 
polskiego odlew nictw a, stanowiła w ielką im
prezę naukow ą i techniczno-technologiczną. 

H o n o ro w y m i G o śćm i k o n fe re n c ji  by li: 
W iceprem ier R ządu RP i P rzew odniczący  
KBN - prof.dr hab. A leksander Łuczak, 
M in is te r P rzem ysłu  - m gr inż. K lem ens  
Ś ciersk i, M in iste r E dukacji N arodow ej - 
p r o f .d r  h ab . R y sza rd  C za rn y , R e k to r  
P o lite c h n ik i Ś ląsk ie j - p ro f.d r  h ab .in ż . 
W ilibald W inkler, P rezes E xbudu S.A. - 
m gr inż. W ito ld  Z a r a sk a , W o jew o d a  
K ielecki - dr inż. Zygm unt Szopa, Prezydent 
Kielc - dr inż. Jerzy Suchański oraz szereg 
osobistości będących przedstawicielam i kra
jo w y c h  o rg an izac ji p rzem ysłow ych  i n a 
ukow o-technicznych.
Konferencję sponsorowali: KBN, Exbud S.A., 
G ZUT z G liw ic, Firm a niem iecka Frank und 
Schullte, ProjO dlew  z Bytomia, PPR „Real” 
z Zabrza oraz K om nex z Gliwic.

Z okazji konferencji wydano 4 tomy referatów 
i p ub likacji w czasop iśm ie  K atow ickiego

Oddziału PAN „K rzepnięcie M etali i Stopów ” 
(100 refe ra tów ), a także oko liczn o śc io w e 
w ydawnictwa:

„K atedra O dlew nictw a 1945 - 1995 - historia, 
pracownicy, absolw enci”

„Z asto so w an ie  e le k tro k o s te k  w  p ro c e s ie  
żeliw iakow ym ” .

Cel naukowy i techniczny konferencji i targów 
w opinii uczestników  i zw iedzających (ponad 
40 tys. osób) został osiągnięty głównie przez 
pokazanie możliwości nauki w  zakresie badań 
dla po lsk iego  od lew nictw a, a także przez 
przem ysł odlewniczy i pracujący dla potrzeb 
od lew nic tw a w  zakresie  now ych m aszyn, 
m a te r ia łó w , p ro d u k tó w  p o m o c n ic z y c h  
i odlewów. Targi, „M etal” mające podstawowe 
hasło „W szystko dla odlew nictw a”, będą  od 
1995 roku cyklicznym, corocznym przeglądem 
m ożliw ości i postępu w zakresie produkcji 
odlewniczej i produkcji dla odlewnictwa. 

K atedra O dlew nictw a Politechniki Śląskiej 
nawiązała trwałe kontakty z Exbudem  S.A. w 
Kielcach w zakresie współpracy z odlewniami 
wchodzącym i w  holding tej firmy, a także w 
zak resie  szk o len ia  kadr, o rg an izac ji n ie 
konwencjonalnych badań naukow ych i orga
nizacji seminariów.

K o m ite t O rg a n iz a c y jn y  n a s tę p n y c h  
K onferencji i dalszych działań  w  zakresie 
w spółpracy  z E xbudem  S.A. rep rezen tu ją  
p ro feso ro w ie  S ta n is ła w  J u ra  i J ó z e f  
Gawroński, zaś ze strony Exbudu - Prezes 
W itold Zaraska i Dyrektor Biura Przem ysłu - 
Bogusław  Peczela.

■  Trw ałość m aszyn górniczych - teoria  
i praktyka

IV Konferencja N aukow o-Techniczna z tego 
cyklu, obradująca w  dniach 8-10 listopada 
1995 roku w Ustroniu-Zaw odziu, pod hasłem  
„TRWAŁOŚĆ ELEM EN TÓ W  I W ĘZŁÓ W  
K O N ST R U K C Y JN Y C H  M A SZY N  G Ó R 
N ICZY CH ” stanowiła jeden  z elem entów  ju 
b ileu szo w y ch  o b ch o d ó w  5 0 -le c ia  naszej 
U cze ln i i 4 5 -le c ia  W y d z ia łu  G ó rn ic tw a  
i G eologii. O rganizatorem  K onferencji był 
Instytut M echanizacji G órnictw a przy w spół
udziale Nadwiślańskiej Spółki W ęglowej SA 
w  Tychach.

11-osobowej Radzie Program owej K onfe
rencji przewodniczył dr hab.inż. Stanisław
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ŚC IE SZ K A , prof.Pol.Śl., a K om itetem  Orga
nizacyjnym  kierow ał dr inż. Jacek SPAŁEK.

W  ram ach konferencji w ygłoszono 6 refera
tów  przez gości zagranicznych oraz 19 refera
tów  p rzez  przedstaw icieli ośrodków  kra jo 
wych. Ponadto  zaprezentow ały się problem o
w o 4 znaczące firm y w  produkcji m aszyn dla 
górnictw a. Tradycyjnie ju ż  in tegralną częścią  
było szkolenie, które tym  razem  przeprow a
dzono nt. „D rgania i hałas - m etody pom iaru, 
analizy i interpretacji sygnałów drganiow ych” . 
W ydano 2-częściow e m ateriały  obejm ujące 
referaty i m ateriały  szkoleniow e.

Tem atyka referatów  skupiała się na kon
s tru k c ja c h  tech n o lo g ic z n y ch  i e k sp lo a ta 
cyjnych m etodach popraw y trw ałości, a zw ła
szcza na aspektach optym alizacji doboru m a
teriałów  oraz sterow ania procesem  użytkow a
nia  zm ierzającym  do m inim alizacji zużycia 
m aszyn górniczych. A utoram i referatów  byli 
pracow nicy naukow i z W ielkiej Brytanii, Ro
sji, C zech i B iałorusi, A kadem ii G órniczo- 
H utniczej w  K rakow ie i Politechniki Śląskiej 
w  G liw icach oraz pracow nicy Nadwiślańskiej 
Spółki W ęglowej SA w  Tychach.

Cennym  elem entem  konferencji była dysku
sja panelow a dotycząca restrukturyzacji pol
skiego górnictw a na tle dośw iadczeń górnic
tw a brytyjskiego.

W  konferencji w zięło udział 75 osób, głów 
nie z kopalń, firm  produkcyjnych i serw iso
w ych m aszyn górniczych oraz zaplecza nau
kow o -tech n iczn eg o  górn ictw a. U czestn icy  
konferencji, uznając w ażność i aktualność te
m atyki trw ałości m aszyn górniczych, zaw nio- 
skow ali o zorganizow anie w  roku 1996 kolej
nej V  konferencji z poszerzonym  udziałem  
uczestn ików  krajow ych i zagranicznych.

■  P rogram m able devices and system s

W  dniach 9-10.11 .br. odbyła się w  sali A W y
działu A utom atyki E lektroniki i Inform atyki 
M iędzynarodow a K onferencja „PR O G R A M 
M A B L E  D E V IC E S  A N D  S Y S T E M S ” 
P D S ’95 zorganizow ana przez Instytut E lek
troniki Politechniki Śląskiej. W  konferencji 
w zięli udzia ł (poza uczestn ikam i z Polski) 
goście z C zech, U krainy, Rosji, N iem iec i Ł o 
twy.
W ygłoszono 37 referatów , w  tym  12 przez 
au to rów  zagranicznych. W  pracach K om itetu

Program ow ego, którem u przew odniczył prof. 
Edw ard H rynkiew icz, brał udział D ziekan  
Jan C hojcan, natom iast w  p racach  K om itetu  
O rganizacyjnego - dr inż. W ładysław  C ią- 
żyński i dr inż. A dam  B łaszkow ski.

■  Posiedzenie K om itetu  E łektroniki i Te
lekom unikacji PAN

W  d n iu  9.11 .br. o d b y ło  s ię  w  sa li R ad y  
W ydziału A utom atyk i, E lek tro n ik i i In fo r
m a ty k i w y ja z d o w e  p o s ie d z e n ie  (n a  
zaproszenie D ziekana) K om itetu  E lektroniki 
i Telekom unikacji PAN pośw ięcone zapozna
n iu  się  c z ło n k ó w  K o m ite tu  z d o ro b k ie m  
W ydziału. Po w ysłuchaniu  referatu  D ziekana 
G oście zw iedzili niektóre laboratoria i B iblio
tekę G łów ną. G ości p ow ita ł i u czestn iczy ł 
w  posiedzeniu JM  R ektor prof. W. W inkler. 
Byli obecni członkow ie PAN, p rof.d r inż. 
Stefan  W ęg rzy n  i p r o f .d r  inż. T a d eu sz  
Zagajew ski.

■  IX Beskidzkie Sem inarium  E lektryków
To trad y cy jn e  ju ż  sem in a riu m  o d b y ło  się 
w  dniach 12-15 listopada br. w  C hatce Stu
denckiej w  Istebnej-P ietraszonce pod  B aran ią  
Górą. W  tej kam eralnej im prezie naukow ej 
uczestniczyli przedstaw iciele z 9 środow isk 
naukow ych w  Polsce, rep rezen tu jący  różne 
kierunki i specjalności. Podczas rozpoczęcia  
sem inarium  odczytane zostały  listy  z życze
niam i ow ocnych obrad i ciekaw ych dyskusji 
naukow ych, przekazane na ręce organizato
rów  przez J.E . M etro p o litę  K ato w ick ieg o , 
arcybiskupa dra D am iana Z im onia, JM  R ek
tora Politechniki Śląskiej prof. W ilibalda W in
k lera oraz niezw ykle serdeczne listy  innych 
osób uczestniczących w  sem inariach  w  latach 
ubiegłych.

W ygłoszono 4 w ykłady:

1. „N ag rzew an ie  in d u k cy jn e  w  p ro cesach  
przeróbki plastycznej i obróbki c iep lnej” 
(dr inż. Jerzy B arglik, Pol. Śl.)

2. „N iekonw encjonalne konstrukcje  m aszyn 
elektrycznych - w olnoobro tow e m aszyny 
synchroniczne o rozszczep ionych  b iegu
nach” (prof.dr hab.inż. K onrad  Schoepp, 
dr inż. P io tr Z ieliński, Pol. W rocław ska)

3. „N ow oczesne przyrządy m ocy - tech n o lo 
gia i m odelow anie” (prof.dr hab.inż. A n
drzej N apieralski, Pol. Ł ódzka)



4. „N iekonw encjonalne system y dynam icz
ne” (prof.dr hab.inż. W ojciech M itkowski, 
A G H  Kraków).

Ponadto przedstaw iono trzy komunikaty.
Po wykładach - zgodnie z tradycją seminarium 
- toczyły się żywe dyskusje do całkowitego 
w yczerpania tem atu i ciekaw ości słuchaczy. 
W ykłady zostaną  opublikow ane w Proc. o f  
Sem inar on Electrical Engineering (Conferen- 
ce A rchives o f  PTETiS) w  języku angielskim  
i polskim  dzięki przyznanej na ten cel dotacji 
K om itetu Badań Naukow ych w  Warszawie. 
S z e ro k ą  d y sk u s ję  na te m a t n a u c z a n ia  
przedm iotów  technicznych w  języku angiel
skim  zainicjow ał kom unikat dr W iesława Par- 
tyki: „Laboratorium  m aszyn elektrycznych w 
języku angielskim  dla zainteresow anych stu
dentów  kursu m agisterskiego - pierwsze do
św iadczenia  i w n iosk i” . W ieczorow ą po rą  
dyskutowano zaś o przyszłości polskiego cza
sop iśm ienn ic tw a  techn icznego  w  zakresie 
elektrotechniki. W prow adzeniem  do dyskusji 
były w ystąpienia dra inż. Tomasza Schweit
zera (redakcja Przeglądu Elektrotechniczne
go) oraz dra inż. W iesława Partyki (sekreta
rza naukow ego Archiw um  Elektrotechniki). 
W ielu uczestników  podkreślało niezw ykłą at
m osferę i niepow tarzalny charakter dyskusji, 
sięgających nieraz podstaw ow ych zagadnień 
z zakresu filozofii nauki i techniki, toczonych 
przy płonącym  kom inku i przy rozciągającym 
się za oknem  wspaniałym  widokiem  na ośnie
żone zbocza Baraniej Góry.
N a pam iątkę dyskusji i zdzierżgniętych więzi 
koleżeńskich wszyscy biorący udział w semi
narium  otrzymali oryginalną akwafort „Listo
pad” autorstw a wybitnego grafika Tadeusza 
S iary  (w raz  z d ed y k ac ją  d la  uczestn ików  
BSE).

■  Sem inarium  K om puterowe
W  dniach  16-17 listopada br. na W ydziale 
B udow nictw a odbyło się M iędzynarodow e 
Sem inarium  nt.”W spom aganie Komputerowe 
N auczania  Przedm iotów  K om unikacyjnych 
i G eodezyjnych na W ydziałach Budownictwa 
Lądow ego” . Organizatorem  Seminarium była 
K atedra Kom unikacji Lądowej, przy w spółu
dziale Sekcji Inżynierii Komunikacyjnej K o
m itetu Inżynierii Lądowej i Wodnej PAN, Sek
cji G eodezji Przemysłowej Kom itetu Geode
zji PAN oraz Sekcji Geodezji Inżynieryjnej 
Stow arzyszenia Geodetów Polskich. Przew o

dniczącym  K om itetu O rganizacyjno-N auko- 
wego był dr hab.inż. K azim ierz K ŁO SEK ,
prof. Pol. Śl., kierow nik K atedry K om unika
cji Lądowej.
W  trakcie Sem inarium  w ygłoszono 5 refera
tów  program ow ych  i p ro b lem o w y ch  o raz  
47 referatów tem atycznych w  trzech sekcjach: 
Drogi, Geodezja, Koleje. U czestnikam i spo
tkania byli pracow nicy naukow o-dydaktycz
ni kilkunastu wyższych uczelni, resortow ych 
insty tutów  badaw czych, b iur projektow ych 
i przedsiębiorstw. Udział wzięli rów nież go
ście z C zech, S łow acji, R osji i N orw egii. 
Seminarium tow arzyszyła ekspozycja now o
czesnego sprzętu geodezyjnego oraz specjali
stycznego oprogram owania kom puterowego 
prezentowanego przez kilkunastu liczących się 
w ystawców krajowych.
Tem atyka sem inarium  stanow iła platform ę 
wymiany informacji oraz dośw iadczeń w  za
kresie planów i program ów studiów  realizo
wanych na specjalnościach komunikacyjnych, 
ze szczególnym uwzględnieniem  m etod kom 
puterowych w zakresie:
- pozyskiwania informacji o terenie i tw orze

niu map num eryczynych,
- projektowania geometrii obiektów i układów 

liniowych w planie i profilu,
- tworzenia systemów eksperckich,
- rozwiązywania zagadnień inżynierii ruchu,
- m etod diagnostyki, oceny trwałości i n ieza

wodności nawierzchni i podłoża, m oderni
zacji ciągów komunikacyjnych.

■  Problem y restrukturyzacji odlewni
K atedra O dlew nictw a od kilku lat inicjuje 
i organizuje seminaria poświęcone problemom 
restrukturyzacji oraz now oczesnym  m etodom  
szkolenia w  zakresie kosztów  i m arketingu 
opartych na m etodach stosow anych w  odlew 
niach zachodnich. W  tym  roku w  dniach 26 
i 27 czerwca br. odbyło się w  K oneckich Z a
kładach O dlewniczych w  K ońskich O gólno
polskie Seminarium „Problemy restrukturyza
cji odlew ni” poświęcone m etodyce i zasadom  
restrukturyzacji krajowych odlewni. 
O rganizatoram i sem inarium  były: K atedra 
O dlewnictwa Politechniki Śląskiej, Przedsię
biorstw o Projektow ania i R ealizacji „R eal” 
z Zabrza oraz K oneckie Zakłady Odlewnicze. 
W seminarium udział wzięli przedstaw iciele 
34 odlewni krajowych w ytw arzających odle
wy na rynek krajowy i zagraniczny.
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rych zebrano dośw iadczenia i uwagi praktycz
ne z zakresu  m odernizacji i restrukturyzacji 
o d le w n i w  H u c ie  Z a b rz e , B e fa -B ie lsk o , 
K ZO  „K ońskie” , a także dośw iadczenia z za
kresu m odernizacji linii autom atycznego for
m o w a n ia . W  s e m in a r iu m  u c z e s tn ic z y ły  
64 osoby - przedstaw iciele przem ysłu i nauki.

ORGANIZACJA
W  listopadzie 1995 r. ukazał się tylko jeden  
akt norm atyw ny Rektora Politechniki Śląskiej:

• Z arządzenie nr 2/95/6 z dnia 14 listopada 
w  spraw ie w prow adzenia regulam inu przy
znaw ania odznaki „Zasłużonem u dla Poli
techniki Śląskiej” .

WSPÓŁPRACA Z ZAGRANICĄ

■  W yjazdy, przyjazdy

• W  listopadzie zarejestrow ano 43 w yjazdy 
zagraniczne. N asi pracow nicy udali się do 
następujących  krajów : N iem cy (11 osób), 
C zechy (9), W ęgry (7), B elgia (4), U kraina 
(3), W ielka B rytania (3), Francja (2), W ło
chy (2), H olandia (1), Izrael (1). Cele w yja
zdów : konferencje (20), konsultacje (16), 
w ym iana (3), staż (2), inne pow ody (2).

• Do U czelni przybyło w  tym okresie 25 osób, 
w  tym  24 - na zaproszenie i jedna  - w  ra
m ach w ym iany bezdew izow ej. A oto kraje, 
z których przybyli nasi goście w  listopadzie: 
Czechy (14), Ukraina (3), Rosja (2) oraz Bra
zylia, Chiny, Francja, Izrael, N iem cy i W iel
ka B rytania (po jednej osobie).

■  W ykład prof. Jacka G ierasa z U niversi- 
ty o f  Cape Town

W  październiku przebywał w  Politechnice Ślą
skiej prof. Jacek G ieras z U niversity  o f  Cape 
Town w  A fryce Południow ej (senior m em ber 
IEEE, członek N ew  York A cadem y o f  Scien
ces), ceniony na św iecie specjalista w  dzie
dzinie napędów  z silnikam i liniow ym i, m.in. 
au tor „L inear Induction D rives”, C larendon 
Press, O xford oraz ok. 150 artykułów  na ww. 
tem at.

N a połączonym  zebraniu naukow ym  pracow 
ników W ydziału E lek trycznego  i cz łonków  
PTETiS, w  którym  uczestniczyli rów nież p ra
cownicy Wydz. A Eil oraz W ydz. G órn ictw a 
i Geologii, przedstaw ił on w ykład na tem at: 
„N ow oczesna trakcja e lek tryczna w  X X I  
w ieku - aspekty tech n ologiczn e, socjo lo 
giczne i ekonom iczne” . C iekaw y sposób p re
zentacji i niezw ykle bogaty m ateria ł ilustra
cyjny rozpaliły  w yobraźnię słuchaczy  i w y
w ołały żyw ą dyskusję. O dpow iadając na py
tania uczestników , prof. J. G ieras scharak te
ryzow ał rów nież system  prow adzenia  finan
sow ania badań naukow ych w  RPA oraz dzia
łalność dydaktyczną uniw ersytetów  południo
w oafrykańskich.

Po w ykładzie prof. J. G ieras odebra ł z rąk 
p rz e w o d n icząceg o  O d d z ia łu  G liw ic k ie g o  
P T E T iS , d r  h a b .in ż . K r z y s z to fa  K lu s z 
czyńskiego dyplom  czło n k a  zag ran icznego  
oraz srebrny znaczek Polsk iego  T ow arzystw a 
E lektrotechniki T eoretycznej i S tosow anej. 
G odność członka zagranicznego została nada
na prof. J. G ierasow i przez Z arząd G łów ny 
PTETiS w  W arszaw ie w  uznaniu  Jego w kładu 
w  rozwój elektrotechniki oraz szerokiej w spół
pracy z polskim  środow iskiem  naukow ym .

5 D -L E C IE  W Y D Z IA Ł U  
B U D O W N IC T W A

W ram ach u roczystości 50 -lec ia  W ydzia łu  
B udow nictw a 20 październ ika br. odbyła się 
X - Jubileuszow a Sesja N aukow a p ołączo
na ze Zjazdem  A bsolw entów . H onorow y pa
tronat nad U roczystościam i Jubileuszow ym i 
ob ję ła  M in is te r  G o sp o d ark i P rze s trzen n e j 
i B udow nictw a p. B arbara B L ID A . Przew o
dnictw o K om itetu  O rganizacyjnego O bcho
dów  Jubileuszow ych pow ierzono  dr hab.inż. 
K azim ierzow i K Ł O S K O W I, p ro f.P o l.Ś l.. 
K om itetow i N aukow em u Sesji przew odniczył 
prof.zw .dr inż. Leon R O W IŃ SK I.

W ram ach  sesji in au g u racy jn e j z w ie lk im  
ap lauzem  w y słu ch an o  re fe ra tu  d o c .d r  inż. 
W o jc iech a  S IT K O  p t .” R ys h is to ry c z n y  - 
W ydział B udow nictw a 1945-1995", k tóry  z 
w łaściw ą sobie sw obodąi dow cipem  w ykazał, 
iż referaty  h isto ryczno-w spom nien iow e nie 
m uszą być ani nudne ani bezbarw ne. Zasłużeni 
pracow nicy W ydziału o trzym ali z rąk  Pani 
M inister w ysokie odznaczenia  resortow e.



W ykład inauguracyjny Sesji N aukow ej pt. 
"W spółczesne kierunki rozw oju m echaniki 
k o m p o z y tó w ” w y g ło s ił  n a s tę p n ie  p ro f. 
Cz. W oźniak z IPPT-PAN W arszaw a, były 
w ieloletni pracownik Wydziału. Prezentacja 
dorobku naukowego jednostek Wydziału, ujęta 
zosta ła  w  K siędze Jubileuszow ej 50-lecia 
W ydziału B udow nictw a (tom  2) obejmującej 
ponadto sylwetki dziekanów  i kierownictwa 
W y d z ia łu  o ra z  U c z e ln i w o k re s ie  p ię ć 
dziesięciolecia, sylw etki zm arłych pracow 
ników, zestaw ienie dorobku naukowego wraz 
z pełnym  wykazem  w szystkich dyplom antów 
W ydziału (9115 absolwentów). W ydawnictwo 
Jubileuszow e obejm uje ponadto w znow ioną 
„H istorię W ydziału B udow nictw a” autorstwa 
W. Sitko (tom  1) oraz Zbiór M ateriałów  Kon- 
fe rency jnych  (tom  3) obejm ujący  ogółem  
56 re fe ra tó w  naukow ych. O gółem  w sesji 
u c z e s tn ic z y ło  p o n a d  1000 o só b  o raz  
zaproszonych gości.

Sesję naukow ą zakończył ZjazdAbsolwentów, 
połączony ze spotkaniami koleżeńskimi wszy
stkich roczników  i rodzajów  studiów zwień
czony W ydziałowym  Balem  (do „białego ran
ka”).

JUBILEUSZOW Y ZJAZD  
ABSOLW ENTÓW  
b . WYDZIAŁU 
INŻYNIERII SANITARNEJ

17 listopada 1995 odbył się z okazji 40-lecia 
W ydziału Jubileuszow y Zjazd Absolwentów 
W ydziału Inżynierii Środowiska (dawniej In
żynierii Sanitarnej, aktualnie Inżynierii Śro
dow iska i Energetyki).
W  zjeździe uczestniczyło ponad 750 absol
wentów. Po otwarciu Zjazdu Dziekan Wydzia
łu  prof. Korneliusz M iksch przedstawił przy
byłych na Zjazd, byłych dziekanów  i prodzie
kanów  W ydziału oraz innych zasłużonych na
uczycieli akadem ickich. N ajw iększą owację 
w zbudził Dziekan z lat 1969-1979, obecnie 
92-letni profesor Tadeusz Chlipalski, które
mu uczestnicy zjazdu odśpiewali sto lat (właś
ciw ie należało ju ż  śpiewać 200 lat). Spośród 
p racow ników  będących ju ż  na em eryturze 
entuzjastycznie powitano doskonałego dydak
tyka m gr inż. M ichała W antrycha. duży 
aplauz w zbudził również prof. Jan Szargut, 
w  przeszłości postrach wielu aktualnych ab

solw entów  specjalności O grzew nictw o i We
ntylacja, którzy (wszyscy bez w yjątku) m u
sieli poddać się surow em u osądow i - w idać 
z upływem  lat ówczesne „petrurbacje” z pro
fesorem w spom inane są jak o  sym patyczne (ci 
którzy im nie sprostali, najpewniej nie znaj
dowali się na sali).
W kolejnym punkcie program u historię W y
działu om ów ił prof. Stanisław  M ierzwiński,
okraszając lakoniczne dane anegdotam i zw ią
zanymi z w ielom a zasłużonym i dla W ydziału 
pracownikami, tak profesoram i, jak  i laboran
tami. W podobnej konwencji wypowiedział się 
JM  Rektor prof. W ilibald W inkler, udow a
dniając dodatkowo, że naw et osobliwe nagło
śnienie sali (porażka wielu pokoleń fizyków- 
akustyków) nie przeszkadza, jeżeli posiada się 
odpow iednio donośny głos. Potem  felieton
0 „Farcie na cztery asy” przedstaw ił profesor 
Jerzy Chm ielowski z Uniw ersytetu Śląskie
go (do 1970 roku profesor W ydziału). Te czte
ry asy to zasłużeni profesorowie, współtwórcy 
W ydziału - Eugeniusz Zaczyński, Tadeusz 
Chlipalski, A d o lf Joszt i K arol S talm ach, 
którzy szczęśliwym trafem dla Gliwic znale
źli się w  Politechnice, gdy „nie m ieli swoje
go m iejsca tam  gdzie być chcieli lub byli n ie
chciani tam gdzie byli” . O późniejszych lo
sach W ydziału mówił, jak  zwykle interesują
co i z em fazą Dziekan z lat 1966-69 prof. 
Zbigniew Gregorowicz.
Z ko le jnych  w ystąp ień  bardzo  radosnym
1 sym bolicznym  był w spólny głos i prezent 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowi
ska i Gospodarki Wodnej oraz W ydziału Eko
logii Urzędu W ojewódzkiego. Prezes Jerzy 
Swatoń i dyrektor Andrzej Jeżewski wręczyli 
nagrodzoną w  Niem czech i przez British M u
zeum  pracę p ro fesora  K rzysz to fa  N itsch a  
pt.”Kropla wody”, dołączając równie pokaźny 
dar pieniężny.

Po w ystąpieniah oficjalnych i bardziej pry
w atnych , zam iast tradycy jnej k o n feren c ji 
naukowej, w  której najaktywniej i najczęściej 
u czes tn iczą  sam i referenci, daw ne, dobre 
s tu d en ck ie  czasy  m ia ł p rzy p o m n ieć  s łu 
chaczom  zespół jazzowy. A liści to także nie 
zniechęciło absolw entów  do um ykania i szu
k an ia  m iejsc  gdzie m ogliby  te czasy  p o 
wspominać. Absolwenci rozeszli się więc do 
sal p o szczeg ó ln y ch  ro czn ik ó w , a go śc ie  
i członkow ie R ady W ydziału  udali się  na 
standing-party. W iększą rozterkę przeżywali
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cz łonkow ie  R ady W y d z ia łu  b ę d ą c y  
je d n o c z e ś n ie  a b so lw e n ta m i W y d z ia łu  
Inżynierii Środow iska. I n iech im w ybaczone 
będzie, że nie dotrw ali do końca spotkania w  
sa li R a d y  W y d z ia łu , u m y k a ją c  do sa l, 
w  k tó ry c h  b y li k o le d z y  i ( s z c z e g ó ln ie )  
k o le ż a n k i sp rz e d  la t. W  s a la c h  ty c h  
sporządzano  gorączkow o re jestr obecnych, 
w ym ieniano uściski, błyskały flesze. Spośród 
b a rd z ie j zn an y ch  ab so lw en tów , by ł m .in . 
W ojew oda Opolski R yszard Zem baczyński, 
a le  z a p o w ia d a n y  M a riu s z  W a lte r  (TV, 
aktualnie prezes ITI) nie został zlokalizowany. 
P o  p e w n y m  c z a s ie  co  b a rd z ie j z a ra d n e  
roczniki kierow ały się do opuszczonej ju ż  sali 
R ady W ydziału, gdzie znajdow ały się jeszcze 
pokaźne ilości jad ła  i soków  („procentow o” 
niezbyt w ysokich”).

Jednak najbardziej spektakularnym  punktem  
z ja z d u  b y ł b a l. W p ra w d z ie  p o n a d  4 50  
le g a ln y c h  i k i lk u d z ie s ię c iu  „ d z ik ic h ” 
u czestn ik ó w  przyspo rzy ło  n ieco  k łopo tów  
o rg a n iz a to ro m , a le  ra d o s n y  n a s tró j by ł 
pow szechny . N ie  w p łyną ł nań także dość 
m a rn y  s e rw is  je d z e n io w y . N a d  ra n e m  
n a jb a rd z ie j w y trw a li b a lo w icze  so len n ie  
obiecyw ali sobie, że najpóźniej spo tkają się 
znów  za 5 lat ju ż  w  XX I wieku. 
P rzew odn iczącą  K om itetu  O rganizacyjnego 
była pani inż. E lżbieta Sawicka.

BARBÓRKA’95
W  dniach 23-26 listopada na W ydziale G ór
nictw a i Geologii odbyły się coroczne uroczy
stości barbórkow e.
U roczystości rozpoczęły się m szą  św. odpra
w io n ą  w  intencji studentów  i pracow ników  
W ydziału w  kościele p.w. św. M ichała przy 
ul. Łużyckiej w  piątek o godz. 9.30. O godz. 
16.00 tego dnia w  A uli G łównej D ziekan W y
d z ia łu  prof. B. D rzęźla  pow ita ł s tudentów  
i pracow ników  W ydziału oraz zaproszonych 
gości, k tórzy przybyli na o fic ja lną część ob
chodów  „B arbórki” . W ręczono odznaczenia 
i stopnie górnicze pracownikom  W ydziału, dy
plom y ukończenia studiów  oraz przechodnią 
honorow ą szpadę górn iczą przodującej grupie 
studenck ie j. O dbył się rów nież  tradycyjny  
„skok przez skórę” studentów  I roku.
W  czw artek  i p iątek  w  U stroniu-Z aw odziu  
odbyło się sem inarium  naukow e n t.”A ktualne

problem y w entylacji, k lim atyzacji i zw alcza
nia pożarów  w  kopalniach podziem nych” . 
N atom iast w  niedzielę K atedra  G eologii Sto
sowanej zorganizow ała tradycyjną, dz iesią tą  
ju ż  S tudencką W ystawę i G iełdę Skam ienia
łości. G iełdzie tow arzyszyły kierm asze w yro
bów  jub ile rsk ich  i pam iątkarsk ich  w ykona
nych z kam ieni ozdobnych a także konkursy 
na najciekaw szą kolekcję skam ieniałości oraz 
m inerałów  św iata i na  n a jc iekaw szą  kolekcję 
dydaktyczną z obszaru  G órnego Śląska. 
Przew odniczącym  K om itetu  O bchodów  tego
rocznej „B arbórki” był dr inż. Jan Bąk.

SYMPOZJON’95 FEAS
25 listopada w  K lubie P racow ników  P olitech
niki Śląskiej odbył się z okazji 50-lecia U czel
ni K olejny  Z jazd  m ieszkańców  akadem ika 
przy ulicy M. Strzody 18, czyli Sym pozjon  
Fam ilii E lektryków  (FEA S-18). W  sym po- 
zjonie uczestniczyli: P rzew odniczący  S tow a
rzyszenia W ychowanków Politechniki Śląskiej 
prof. Tadeusz TY R L IK , D ziekani W ydziału 
Elektrycznego oraz A utom atyki, E lektroniki 
i Inform atyki profesorow ie T adeusz G L IN 
K A i Jan C H O JC A N , dw ie panie - sym pa- 
tyczki akadem ika oraz ponad 40 byłych m ie
szkańców.

D o m  S tu d e n c k i  p r z y  s k r z y ż o w a n iu  u lic  
M. Strzody i D w orcow ej (obecnie 1-M aja) był 
za m ie szk iw a n y  p r z e z  s tu d e n tó w  W ydziału  
Elektrycznego na przełom ie lat p ięćdziesiątych  
i sześćdziesiątych (ostatni m ieszkańcy w ypro
wadzili się w  roku 1968 do D S  „Elektron ”p rzy  
ul. Kujawskiej). M ieszkało  w nim  sta le  około  
100 studentów, w ielu „ w a le tó w ”, rodzina Bez- 
rąków, J M  R ektor i p o  sąsiedzku  p rze z  ścianę  
(od strony ul. D w orcow ej) - p ra co w n icy  P o li
techniki Śląskiej. Tak ja k  w iele innych akade
m ików  średniej w ielkości tw orzył n iepow ta 
rzalną, fa m ilijn ą  a tm osferę z  p a n em  kierow 
nikiem  Stefanem  Ł uczyckim  na czele. D zięki 
dobremu położeniu  („przy szlaku ”)  g ośc ił w ie
lu kolegów  dojeżdżających z  okolicznych m iej
scow ości codziennie na za jęc ia  w  Uczelni, ja k  
rów nież kolegów  m ieszkających w  Gliwicach, 
którzy w spólnie „ rozgryzali ” trudniejsze  za 
g a d n ien ia  z  e lek tryk i. W spó lne b y to w a n ie  
i studiow anie w  naszej A lm a  M ater S ilesien-  
sis zw iązało  na trw ałe m ieszkańców  akadem i



ka, o czym  m ożna było się  przekonać w tego
rocznym „Sym pozjonie”.

W czasie sesji inauguracyjnej odbyło się ko
lokwium, podczas którego uczestnicy Sympo- 
zjonu przedstaw iali swoje dokonania zaw o
dow e i aktualne zainteresow ania (nie tylko 
zaw odow e). Goście honorowi podkreślali po
trzebę organizow ania takich spotkań i zacie
śniania więzi z Uczelnią. W ybrano prezesa 
„Fam ilii”, którym  został M ieczysław  Rem- 
bow iecki. Został on zobow iązany m.in. do 
zorganizow ania kolejnego spotkania (będzie 
to Sym pozjon’98 FEAS), które ma być po
św ięcone prezentacji najw ażniejszych osią
gnięć naukow o-technicznych jego uczestni
ków.

W  p o e ty c k im  w y s tą p ie n iu  na se s j i  
in a u g u r a c y jn e j  n o w o  w y b ra n y  p re z e s  
przedstawił historię akademika. A oto wybrane 
fragm enty  p oem atu  M. R em bow ieckiego , 
liczącego ponad 30 zwrotek:

Brydż zbierał obfite żniwo,

Grali równo semestr, od rana do rana.

N a urlop wyleciało całe półpiętro,

O prócz „prezydenta” i „dziekana” .

W igry bawili się praw ie wszyscy,

Trzy dni były przeznaczone na straty.

Strzody była pryw atna i zam knięta,

Od jadących W olańczyk pobierał opłaty.

Po Zwycięstwa chodziła banda przebierańców, 

Tańczyli z Garcią, pobierali daninę,

N a skrzyżowaniu ze Strzody grali w  szachy, 

Bo jeździło  dziesięć aut na godzinę.

Tam gdzie kiedyś była stołówka,

Sprzedają garnitury i szaliki,

A tam gdzie Szarek miał zdjęcie
z dziewczynami, 

Jest firma Cegielski i Dyki.

Sesja inauguracyjna; pierw szy z praw ej - D ziekan W ydziału E lektrycznego prof. Tadeusz G linka.

Słynny pokój 113 wyglądał Są  wśród nas poważni biznesm eni,
N aw et jak  na tam te czasy fatalnie. Jak również uczelniane ciury.
M ieszkało tam  pięciu waletów Pierwsi zarabiają, no powiedzm y na kwartał H H M M
O raz jeden, albo dwóch normalnie. Tyle, co niejeden profesor do emerytury. 15
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W  czasie  p rzerw y  u czestn icy  Sym pozjonu  
zw iedzali w ybrane katedry i instytuty W ydzia
łu  E lektrycznego i bratniego W ydziału A uto- 
m atki, E lektroniki i Inform atyki.

Podczas kolacji koleżeńskiej przypom inano 
an eg d o ty  i zabaw ne h is to ry jk i sp rzed  lat, 
z których kilka udało nam  się zapam iętać:

Jerzy  U rban  (ale n ie ten  od „N ie”) tak 
w spom ina pierw sze spotkanie po przyj eździe 
do G liw ic zA ndrzejem  Rosickim  (obecnie dy
rektor Technikum  K olejow ego w  G liw icach) 
przed  akadem ikiem  w  1960 roku: „Czy K ole
ga na  W ydział E lektryczny ? - Tak. A  K olega? 
- Też. N o to m usim y się trzym ać razem ” .
I tak, z różnym  skutkiem , trzym ają się razem  
do dziś nie tylko Oni.

Próbny egazm in w stępny na Wydz. E lek
tryczny zdaw ał w ystraszony kandydat Lucjan 
K arw an na ulicy M. Strzody. Egzam inatorem  
był, w yglądający na m łodego asystenta m ate
m atyki, S tanisław  U rbanik (zw any też  J ą k a 
łą ”). Przepytał kandydata z tw ierdzenia cosi- 
nusów  łącznie z dow odem  i rzekł: „To-to K o
lega nadaje się na-na W ydział E lektryczny” . 
Jak się później okazało, U rbanik też był kan
dydatem  na ten W ydział, tylko że nie po raz 
pierw szy. A le tym  razem  zdał. Studiow ał dłu
go i wytrwale. W  cyw ilu m iew ał fortele na 
m iarę pana Zagłoby, a w  m undurze Studium  
W ojskow ego przew yższał naw et Szwejka.

■y* Słynne „św iętow anie” po otrzym aniu urlo
pu dziekańskiego przez Radlaka: napisał On 
do ojca list, że D ziekan udzielił mu półrocz
nego urlopu za „dobre” wyniki w  nauce. O j
ciec tak się uradow ał (być może kojarzył Dzie
kana z księdzem  D ziekanem ), że przyjechał 
z  sam ego  śro d k a  P u szczy  S andom iersk ie j 
z „w ieprzkiem  i cielakiem ” w  stanie przetw o
rzonym  i cały akadem ik przez dłuższy czas 
ucztow ał.

W  części artystycznej były śpiewy, jak  daw 
niej pod kierunkiem  Stanisław a K ubita z gita
r ą  (głów nie z repertuaru W altera Stryji), a po
tem  koncert fortepianow y A ndrzeja Cioski - 
dobrego ja k  za daw nych lat.

O rganizatoram i Sym pozjonu FEA S-18 byli 
dr inż. L ucjan KARW AN (RAu) i dr inż. 
M arian  SA U C Z E K  (RE).
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Z DZIAŁALNOŚCI CENTRUM  
KOMPUTEROWEGO

Tegoroczna działalność w  zakresie rozw oju  
infrastruktury inform atycznej C entrum  K om 
puterow ego (CK) m iała charakter ew olucyj
ny. O bok dalszej m odernizacji okablow ania 
sieciow ego, nastąpiła  reorganizacja linii m o
dem owych (między innymi w prow adzono tzw. 
w yniesioną grupę PB X , dzięki której pod je d 
nym  num erem  telefonu dostępnych je s t  kilka 
m odem ów ) oraz dalsza m odern izacja  i rozbu
dow a k om pu terów  i u rząd zeń  s iec iow ych . 
Szczególnie dużo zadań w iązało  się z obsługą  
serwera zeus, k tóry w  chw ili obecnej pełni 
funkcję centralnego kom putera  uczelni. Sto
pień w ykorzystania serw era w  ostatn im  okre
sie obrazują  poniższe dane:

- liczba użytkow ników  ponad  1800 osób

- objętość serw era FTP około 10 GB

- liczba połączeń z serw erem  FTP oko o 1000 
dziennie

- liczba w glądów  do serw era W W W  około 
20000/tydzień

S zczeg ó ln ą  uw agę pośw ięco n o  ro zw ojow i 
serwera www, dzięki którem u użytkow nicy 
sieci Internet z całego św iata m o g ą  zapoznać 
się z inform acją o U czelni i poszczególnych 
W ydziałach oraz dotrzeć do szeregu innych 
inform acji o G liw icach , reg ion ie  czy całej 
Polsce. Ze w zględu na potencjalne m ożliw o
ści przekazu (grafika, dźw ięk, anim acje) a tak
że pow szechność stosow ania tego typu serw e
rów  na całym  św iecie, usługa ta  będzie w  dal
szym ciągu intensyw nie rozw ijana, a zakres 
rzeczow y inform acji tam  um ieszczanych  sy
stem atycznie poszerzany.

Obok serw erów  w w w  i f t p , które są  najbar
dziej rozw inięte, na serw erze zeus  realizow a
ne są  usługi typu news, gopher. S topień  w y
korzystan ia  serw era  spow odow ał, iż  m im o 
dużej w ydajności kom putera  o raz  jeg o  d o 
brych param etrów  technicznych  C entrum  sta
nęło w obec konieczności zastąp ien ia  do tych
czasow ej jednostk i now ym  m odelem  o p ra
w ie trzy razy w iększej m ocy obliczeniow ej 
oraz dw a razy w iększej po jem ności dysków  
tw ardych. Serw er ten zostan ie zakupiony  je 
szcze w  roku bieżącym , zaś do tychczasow y



kom puter zostanie przekształcony w stację 
zarządzania siecią.

Sieci kom puterowe o charakterze rozległym
(miejskie, uczelniane) finansowane są  ze środ
ków  K om itetu Badań N aukow ych na podsta
wie w niosków  złożonych przez Politechnikę. 
W szystkie wnioski tego typu są  oceniane i kla
syfikowane przez Radę Użytkowników Regio
nu Śląskiego, w  skład której w chodzą przed
staw iciele wszystkich uczelni i jednostek na
ukow o-badaw czych  G órnego Śląska. Rada 
Użytkow ników  dokonuje również oceny stop
nia i celow ości wydatkow anych środków  i w  
razie negatywnej oceny jednostki może ogra
niczać zakres i wysokość wniosków na następ
ne lata. Reprezentantem  Politechniki w  Ra
dzie Użytkowników, a zarazem przewodniczą
cym  tej Rady, je s t D yrektor ds. Naukowych 
Instytutu Inform atyki Politechniki Śląskiej, 
dr inż. K rzysztof Nałęcki. Dyrektor Nałęcki 
jest rów nież członkiem  kolegium Rady N au
kow ej w  N aukow ej i A kadem ickiej Sieci 
K om puterow ej, której przewodniczy profesor 
M arian N oga z A CK  Cyfronet.

Politechnika Śląska, jako jednostka wiodąca, 
ju ż  trzeci rok prowadzi inwestycję budowy 
m iejskich sieci kom puterow ych na Śląsku. 
Inwestycja realizowana w  tym roku akademic
kim  charakteryzuje się bardzo dużym zakre
sem  i szerokim  obszarem  działania. Obejm u
je  ona sieci kom puterowe w  Gliwicach, Za
brzu, Katow icach, Sosnowcu oraz sieć uczel
nianą.

Sieć uczelniana składa się obecnie z 3 w ę
złów  opartych o routery N etB uilder II firmy 
3Com. N a rok bieżący planowane je s t jeszcze 
wprowadzenie dodatkowego węzła sieci FDDI 
na W ydziale Elektrycznym , rozbudow a rou
terów  o dodatkowe porty Ethernet i FDDI oraz 
u jednolicen ie  oprogram ow ania sieciow ego 
routerów . W prow adzony zostanie rów nież 
now oczesny system zarządzania sieci oparty 
o pakiet O penV iew  firmy Hew lett-Packard. 
W  zależności od k ierunków  rozw oju  sieci 
kom puterow ych, sieć uczelniana będzie bądź 
rozw ijana o kolejne węzły FDDI i szybkie 
porty Ethernet, bądź będzie m igrowała w kie
runku rozw iązań opartych o standard ATM.

N ajbardziej rozbudow aną i zaaw ansow aną 
technologicznie sieć kom puterow ą posiada 
Wydział Aut.,El. i Inf. Od czerwca br. funk
cjonuje ona w  nowej postaci. Przy jej budo
wie zastosow ano m odularną strukturę okablo

wania światłow odow ego, dzięki czem u w łą
czenie dowolnego punktu budynku do sieci 
wym aga jedynie w ykonania krótkiego po łą
czenia z przełącznicą danego piętra - cecha ta 
um ożliw ia rów nież w  prosty sposób na zm ia
nę m iejsca położenia poszczególnych przyłą
czy.

Centralnym  elem entem  sieci je s t koncentra
tor L inkB uilder M SH firm y 3Com w yposa
żony w  m oduł m ostu (bridge), który um ożli
w ił trzykrotne zw iększenie przepustow ości 
sieci w ydziałow ej. O tw arta budow a koncen
tratora um ożliw ia zastosowanie w  przyszło
ści innych technologii przesyłu danych, takich 
jak  FDDI czy ATM.

Obecnie do sieci jest dołączonych 16 sieci lo
kalnych pracujących w systemie N ovell N e
tWare łączących ze sobą kilkaset kom puterów  
klasy PC oraz kilkadziesiąt stacji roboczych 
pracujących pod kontrolą systemu Unix. Nie 
ma też żadnych przeszkód dla rozbudowy kon
centratora i podłączenia kolejnych sieci lokal
nych.

Sieci komputerowe lokalne pozostałych wy
działów  i jednostek  ogólnouczelnianych są  
w różnym stadium rozwoju. Jedynie W ydział 
Architektury nie podjął na razie budowy sieci 
lokalnej ze względu na brak środków finan
sowych.

Do sieci komputerowej włączone są  także trzy 
Dom y Studenckie „B arbara” , „O ndraszek” 
i „Solaris”), których mieszkańcy m ają połą
czenie swoich sieci lokalnych poprzez linie 
modemowe. Planow ane je s t ich zastąpienie 
liniami światłowodowymi. Warto podkreślić, 
że główna zasługa leży tu po stronie grupy stu
dentów z wymienionych dom ów  studenckich, 
którzy angażując w łasne środki finansow e 
i czas doprowadzili do pow stania w spom nia
nych sieci lokalnych.

Od połowy października Centrum  K om pute
rowe rozpoczęło prowadzenie kursów  kom 
puterowych w  podstawowych tem atach zw ią
zanych z obsługą i wykorzystaniem  kom pute
rów. Prowadzone są  następujące kursy:

- Podstawy obsługi kom putera PC (DOS, N or
ton Commander);

- Podstawy systemu U nix i sieci Internet (od
dzielne dla pracowników administracji i pra
cow ników  naukowych);

- Podstawy system u W indows 3.11;
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- Podstaw y system u W indows 95;

- O bsługa poczty elektronicznej;

- Excel 5,0;

- W ord 6.0;

-W o rd P e rfe c t 5.1.

■  Centrum  Prom ocji K ultury Zagranicznej 
Pol. Śl. było organizatorem  w ystaw y - kier
m aszu książek renom ow anych w ydaw nictw  
am erykańskich, brytyjskich i n iem ieckich z 
m a te m a ty k i, f izy k i, ch em ii, in fo rm aty k i, 
ochrony środow iska oraz budow nictw a i ar
chitektury. W ystawa była czynna w  dniach 14- 
16 listopada w  siedzibie Centrum  przy ul. K a
szubskiej (gm ach B iblioteki Głównej).

■  18 listopada odbyły się uroczystości zw ią
zane z odsło n ięc iem  tab licy  pam iątkow ej, 
um ieszczonej na zew nątrz budynku (czerw o
nego) Wydz. Chem icznego, poświęconej pa
m ięci żołnierzy AK-KW P, studentów Politech
n ik i Ś ląsk ie j, w ięzionych  i rozstrze lanych  
p rzez w ładze kom unistyczne w  pierw szych 
latach PRL. Przed odsłonięciem  tablicy, które 
nastąpiło  w  sam o południe, została odpraw io
na m sza św. w  K ościele G arnizonowym  w  Gli
w icach  w  intencji zam ordow anych. Inicjato
rem  i organizatorem  uczczenia w  ten sposób 
pam ięci zam ordow anych był Zarząd Okręgu 
Śląskiego O gólnokrajow ego Zw iązku Byłych 
żołnierzy K onspiracyjnego W ojska Polskiego.

■  W  dniach 29-30 listopada w  sali Rady W y
działu  M echanicznego odbyło się posiedzenie 
zespo łu  K B N  ds. p rogram u „C op ern icu s” . 
O m aw iano m.in. zasady przygotow ania w nio
sków. W  posiedzeniu  uczestniczyli goście za
graniczni z B elgii i N iem iec.

SPORT
■  Turniej z okazji Św ięta N iepodległości

12 listopada O środek Sportu Politechniki Ślą
skiej zorganizow ał z okazji Św ięta N iepodle
głości Polski szereg interesujących zaw odów

sportow ych. Jednym  z n ich był tró jm ecz (p ił
ka nożna, siatków ka i koszyków ka), w  którym  
w ystępow ały  reprezentacje  Z arządu  M iasta  
G liw ice, Zarządu M iasta Zabrze i P o litechni
ki Śląskiej. Zespoły w ystąpiły  w  n ajsiln ie j
szych składach z Prezydentam i Z. F rank iew i
czem , R. U rbańczykiem  i R ektorem  W. W in
klerem na czele. W  każdej z  dyscyplin  roz
gryw ano m ecze system em  „każdy z każdym ” .

A oto w yniki rozgryw ek:

-y" piłka nożna
1. ZM  Zabrze
2. Politechnika Śląska
3. ZM  Gliw ice

*y- siatkówka
1. Politechnika Śląska
2. ZM  Zabrze
3. ZM  Gliw ice

koszykówka
1. ZM  Zabrze
2. Politechnika Śląska
3. ZM  Gliw ice

T u rn ie j w y g ra ł Z M  Z a b rz e  z d o b y w a ją c  
8 punktów, na drugim  m iejscu  uplasow ała się 
Politechnika Śl., z 7 punktam i. W śród kib i
ców  - jak  nam  doniesiono - podziw  budziło  
dobre przygotow anie kondycyjne zaw odn i
ków. Turniej rozpoczął się bow iem  w czesnym  
rankiem , a zakończył ok. godz. 16. i każdy ze
spół m usiał rozegrać aż 6 spotkań.
N iejako w  cieniu  tej im prezy odbyw ały  się 
zawody w  piłce siatkowej „dw ójek”, w  których 
startow ało 38 par z gliw ickich  szkół podsta
w ow ych i średnich. Z aw ody odbyw ały  się w  
5 kategoriach (dziew częta i chłopcy najm łod
si, dziew częta m łodsze, dz iew częta  starsze, 
jun iorzy  m łodsi, jun iorzy). B ezkonkurency j
ni okazali się zaw odnicy A ZS-V olleybal C lub 
zw yciężając w e w szystkich  kategoriach  w ie
kowych.
G łów nym  organizatorem  turn ieju , ze strony 
Politechniki Śląskiej był dr Krzysztof C Z A 
P L A , zastępca dyrektora O środka Sportu.

■  S p o r t  to  p o s ła n ie

O bszerny  w yw iad  z Czesławem 
G A R N C A R Z E M , d y re k to re m  O ś ro d k a  
Sportu Pol. Śl., trenerem  i w ychow aw cą w ielu 
p oko leń  ju doków , teg o ro czn y m  lau rea tem



„M edalu im. Eugeniusza Piaseckiego” przy
znaw anego wybitnym  trenerom  i działaczom  
A ZS, zam ieściły „Nowiny G liw ickie” z dnia 
23 listopada br. (nr 47, str. 22).
A  oto fragm enty tej rozmowy, k tórą  zanoto
w ał red. Andrzej Sługocki.

Odświeżmy nieco wspomnienia. Jakie były 
początki sportowej kariery 58-letniego dzisiaj 
Czesława Garncarza ?

Ze sportem  miałem do czynienia ju ż  od  naj
m łodszych łat. Jako chłopak uganiałem  się  
o czyw iśc ie  za  p iłką . U praw iałem  rów nież  
sporty zim ow e - głów nie narciarstwo. K łopo
tów z  tym nie miałem  - pochodzę bowiem z  L i
manowej. M ając osiemnaście łat przyjechałem  
do Gliwic i osiadłem tutaj na stałe. Naturalnie  
zaraz p o  przyjeździe  rzuciłem się w wir zajęć  
sportowych. Trenowałempięściarstwo, zapasy, 
szermierkę oraz podnoszenie ciężarów. Zresztą 
w tej ostatniej dyscyplinie miałem sporo osią
gnięć - uzyskując nawet p ierw szą  klasę spor
tową. Parałem  się rów nież szybow nictw em  
i spadochroniarstwem. To chyba zadecydowa
ło, że skierowany zostałem do wojska w form a
cjach powietrzno-desantow ych. Tam p o  raz 
pierw szy zetknąłem  się z  dalekowschodnimi 
sztukam i walki. Po zakończeniu służby wojsko
wej zapisałem  się w Gliwicach na specjalne  
zajęcia  z  samoobrony.

Czy to był pierwszy impuls do poświęcenia 
się judo ?

K iedy trenowałem w gliw ickim  TKKF-ie 
samoobronę, dowiedziałem  się o naborze na 
kurs szkoleniowców judo. Skończyłem go, i tak 
mocno ta dyscyplina sportu mnie zafascyno
wała, że pośw ięciłem  je j  ju ż  36 lat swojego 
życia . W  m iędzyczasie  p o g łęb ia łem  sw oją  
w iedzą teoretyczną z  zakresu tej sztuki walki, 
kończąc gdański A W F  - oczyw iście o sp e
cjalności judo.

Trzydzieści sześć lat to szm at czasu. Jak  
ocenia Pan ten okres ?

Byw ało różnie. Zawsze jed n a k  musieliśmy 
z  m oim i współpracownikam i i zawodnikam i 
w kładać w  działalność m nóstwo inicjatywy. 
P a m ię ta m  na  p r z y k ła d , ż e  p ie r w s z e  
prym ityw ne maty treningowe szyliśm y sami. 
R e g u la r n ie  to w a rzy s zy ło  nam  d u że  
zainteresowanie młodzieży. Przez te lata przez  
nasze ręce przew inęło się pon a d  20 tysięcy 
m ło d z ie ży . Z w a żyw szy , że  o d  p o c z ą tk u

dysponujem y tylko tą je d n ą  salą  i matą, była 
to nie lada sztuka. Próbowaliśmy w  tej sytuacji 
roszszerzać sekcję na szkoły i osiedla - bez 
sk u tk u . B a r ie r ą  n ie  do  p o k o n a n ia  b y ły  
pieniądze.

Te fakty nie przeszkadzały Wam w osiąganiu 
wyników.

To ciekaw a spraw a. Teraz k iedy  m am y  
w A Z S-ie  na jtrudniejszą  sytuację, p rzy sz ły  
najw iększe sukcesy. W  ubiegłym  roku m ój 
wychowanek Bronisław Wolkowicz zdobył 
indywidualnie akademickie wicemistrzostwo  
świata, a startując w  drużynowych zawodach  
w y w a lc z y ł z  k o le g a m i tr z e c ie  m ie jsc e . 
W  dorobku  tego za w o d n ika  j e s t  rów nież, 
zdobyty w 1994 r. brązowy medal drużynowych 
m istrzo s tw  E uropy. S u k c e sy  tego  w ie lce  
u ta le n to w a n e g o  z a w o d n ik a  u zu p e łn ia  
o czyw iśc ie  k ra jo w y  c ze m p io n a t w ju d o .  
Zresztą w tym roku oprócz Wołkowicza ,,na  
pudle  ” M P seniorów stanęło je szcze  dwóch 
moich zawodników: Wincenty Kender i Jacek 
Gemza. Jest to dla mnie kuriozum. Spośród  
liczących się w krajowym ośrodku ju d o  mamy 
najgorsze warunki treningowe, dysponując  
tylko jed n ą  salą w  ośrodku i ćwicząc zaledwie  
trzy razy w tygodniu. M im o p rzec iw n o śc i 
sekc ja  na sza  m a w d o robku  108 m ed a li 
zdobytych  na m istrzostw ach  kra ju ! Spora  
w tym zasługa bardzo dobrej kadry instru
ktorskiej. Wspomnę tu tylko o Ryszardzie 
GARN CARZU , E u gen iu szu  O L E JN I
CZAKU czy też o Waldemarze SZTOCHEL- 
SKIM  - którego zawodniczki zdobyły łącznie 
53 medale!

Wróćmy do Pańskiej osoby. Oprócz tre
nowania i koordynowania w AZS-ie judo, 
pracuje Pan jako dyrektor Ośrodka Sportu 
Politechniki Śląskiej.

O d 21 la t j e s te m  a k a d e m ic k im  
nauczycielem  kultury fizyczne j, a o d  3 lat 
dzierżę stanowisko dyrektora wspomnianego  
ośrodka sportu studenckiego. M uszę przyznać, 
bez fa łszyw ej skromności, że  w espół z  moim  
zastępcą dr Krzysztofem CZAPLĄ udało nam  
s ię  osiągnąć w ie le  zn a czą cych  su kcesó w  
organizacyjnych.

Myśli Pan o oddanej w tym roku nowoczesnej 
hali sportowej...

N ie tylko. Choć je s t  to w spaniała w izy
tów ka  n a sze j p r a c y  i p o św ię c e n ia . In n a
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niki Ś ląskiej j e s t  znakom ity  klim at d la  sportu  
studenckiego.

KRO NIKA ŻAŁO BNA
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■  8 listopada br. zm arła po ciężkiej chorobie 
w  w ieku 56 lat Izab e la  K O T O W S K A , dłu
goletni pracow nik Politechniki Śląskiej, spe
c ja lis ta  ds. adm inistracy jno-b iurow ych. Od 
1959 roku była zatrudniona na stanow isku 
z-cy k ierow nika Sekretariatu  G łów nego, od 
1965 r. na stanow isku kierow nika Sam odziel
nej Sekcji A dm inistracyjnej w  M iędzyuczel
n ianym  O środku M etodycznym  W yższych 
Studiów  Technicznych, od 1981 r. jako  spe
cjalista ds. organizacji w  D ziekanacie W ydzia
łu  Chem icznego, a od 1985 r. na stanow isku 
specjalisty w  K atedrze Ogrzewnictwa, W enty
lacji i Techniki O dpylania na W ydziale Inży
nierii Środow iska i Energetyki. Była w yróż
n iona odznaką „Zasłużony dla Politechniki 
Śląskiej” .
W  pam ięci tych, którzy Ją  znali pozostanie 
ja k o  cz ło w iek  sum ienny, praw y, pogodny  
i życzliwy. U roczystości pogrzebow e odbyły 
się  11 lis to p a d a  w  K o śc ie le  św .A ndrze ja  
w  Zabrzu. Została pochow ana na cm entarzu 
parafialnym .

■  15 lis topada br. zm arła  w w ieku  50 lat 
d r  h a b .in ż .a rc h . E w a SZA D Y , specjalistka 
z dziedziny projektow ania przekształceń te
renów  przem ysłow ych, ceniony pedagog i na
ukow iec, serdeczna i łubiana przez wszystkich 
K oleżanka. Całe swoje życie zaw odow e po
św ięciła  pracy naukow ej i dydaktycznej na 
W ydziale A rchitektury. Pełn iła  funkcję k ie
row nika zespołu  dydaktycznego Projektow a
n ia Przekształceń Przestrzeni Przem ysłow ych 
w  K atedrze A rchitektury i M etodyki Projek
to w a n ia . P ro w a d z iła  o w o c n ą  w sp ó łp racę  
z przem ysłem , zw łaszcza węglowym  i energe
tycznym . B yła au to rką  ponad 50 publikacji, 
szeregu prac badaw czo-w drożeniow ych dla 
służb architektonicznych szczebla gminnego 
i w ojew ódzkiego oraz prac naukow ych doty
czących w ażkich  problem ów  naszego regio
nu. B yła członkiem  K om isji U rbanistyki i A r
chitektury  oraz K om isji Badań nad Przyszło
śc ią  G órnego Śląska O ddziału K atow ickiego 
PAN, członk iem  SAPP, TUP, SHS i K lubu

Ekologicznego. O dznaczona Z łotym  K rzyżem  
Zasługi.
U roczystości pogrzebow e odbyły się 18 listo” 
p a d a  n a  C m e n ta rz u  K o m u n a ln y m  Pr z y 
ul. M urckow skiej w  K atow icach.

® 21 listopada br. zm arł w  w ieku  98 lat em e
ry tow any  p ro fe s o r  zwyczajny Oktawian 
P O P O W IC Z , doktor honoris causa A kade
mii Górniczej we Freibergu i Politechniki Ślą
skiej, w ybitny  i zasłużony  tw ó rca  po lsk iej 
szkoły  z zakresu  m echan ik i m aszyn  g ó rn i
czych i hutnicznych, uczestn ik  w alk  o n iepod
ległość Polski w  okresie I w ojny  św iatow ej. 
Po ukończeniu studiów  na Politechnice L w ow 
skiej p rzez szereg lat pracow ał w  znanych  fir
m ach w  kraju  i za  granicą. O d 1945 roku  był 
zw iązany z górnictw em  pracując w  Insty tucie 
N aukow o-B adaw czym  P rzem ysłu  W ęglow e
go, G łów nym  Instytucie G órn ictw a i A kade
mii G órniczo-H utniczej w  K rakow ie. W  1951 
roku przeszedł na n aszą  U czeln ię  i za in ic jo 
w ał utw orzenie K atedry  M aszyn  G órniczych, 
k tó rą  kierow ał do 1968 roku. W ychow aw ca 
w ielu pokoleń inżynierskich i licznej kadry 
naukow o-badaw czej pozostan ie  w  ich  pam ię
ci jako  C złow iek w ielkiego serca i um ysłu. 
U roczystości pogrzebow e odbyły się 25 listo 
pada w  K ośc ie le  pw. N a jśw ię tszeg o  S erca 
Pana Jezusa w  K atow icach. Z ostał pochow a
ny na cm entarzu w  K atow icach-B ogucicach .

■  22 listopada br. zm arł E m il JA S T R Z Ę B 
S K I, były w ie lo le tn i p raco w n ik  B ib lio tek i 
G łów nej i W ydz. A utom atyki, E lekronik i i In
form atyki, żo łn ierz  K am panii W rześn iow ej 
w  obronie L w ow a, uczestn ik  akcji „B u rza” 
w  1994 r., oficer A rm ii K rajow ej. B ył w zo
rem  patriotyzm u i odw agi. U m iłow ał w olność 
i w alczył o n iepodległy  i suw erenny  by t P ań 
stw a Polskiego.
U roczystości pogrzebow e odbyły się 25 listo
pada w  K ościele św. M ichała  i na  C m entarzu  
C entralnym  w  G liw icach.
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